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DRUGA STOPNJA VTŠ
Višja tehniška šola v Mariboru je  že ob koncu leta 1969 pričela s 

šudijami o m ožnostih  uvajanja druge stopnje visokošolskega pouka za štiri 
osnovne oddelke — strojni, elektro, gradbeni in kemijsko te h n o lo g i.

Junija 1970. leta je  prišla pobuda s strani člana IS, osnovana na 
kritičnem  deficitu diplomiranih strojnih inženirjev v Sloveniji, da iz osnutka  
omenjenega razvojnega programa k ot prioriteto pripravi vi$a tehniška šola 
vse potrebne akcije za prehod strojnega oddelka v drugo stoprvo. Po 
raziskavah Inštituta za ekonom ska raziskovanja BOMO L E T A  1975  
POGREŠALI 350 strojnih inženirjev. Pri uradnem navajanju potreb po 
strojnih inženirjih DO LETA 1975 pa je slovensko gospodarstvo lani marca 
ugotovilo, da mu bo POTREBNIH 1249 drugostopenjskih diplom antov  
strojništva. Deficit bodo še posebej ob ču tili v predelu severovzhodne 
Slovenije.

Koncept študija strojništva na II. stopnji. 
a Študij na višji tehniški šo li bo dvostopenjski. Že na prvi stopnji študija 

slušatelj pri teoretskih predmetih spoznava strokovne predm ete.
N a drugi s to p n ji š tu d e n t poglablja in razširja te o re tič n o  znanje, zopet pa 

se seznani tu d i z njegovo p ra k tič n o  veljavnostjo  v  okviru  s trokovn ih  
predm etov.

Šola je osvojila potrebo, da se študijski načrt in program formirata po  
m etodologiji mrežnega planiranja, s čem er je m ožno zagotoviti skladen  
vrstni red teoretskih in strokovnih predm etov. Na VTŠ je  že več let v 
preizkušnj i „kurzni sistem" (na elektro oddelku) in izkušnje so takšne, da se 
lahko brez riskantnega eksperimentiranja vpelje kot osnovna oblika študija 
tudi na oddelku za strojništvo.

Šola je izoblikovala in predlaga naslednjo shemo študija strojništva:
1. semester
2. semester
3. semester
4. semester v

I. stopnja
5. semester 
diplom sko delo  
inženir strojništva

II. stopnja
5. semester
6. semester
7. semester
8. semester 
diplomsko delo _ 
dipl. inž strojništva

Iz sheme je razvidno, da ima študent 4. semestra m ožnost vpisa v:
a) 5. semester I. stopnje, opravi d iplom o in si pridobi naziv inženir 

strojništva.
b) 5. semester II. stopnje in po 8. semestru in absolventskem  stažu 

opravi diplom o in si pridobi naziv diplomiranega inženirja strojništva.
Pri vsebinski opredelitvi študija so bile od ločiln e dosedanje izkušnje 

šole, potrebe in zahteve industrije, izkušnje sorodnih šol in fakultet ter 
pripombe, posebej prof. dr. J. Peklenika v toku oblikovanja študijskega 
načrta za drugo stopnjo. ,

Na prvi stopnji se oblikujeio trije profili strojnika:
energetski,
tehnološk i ter
tekstilni tehnolog.
Pri vsebinski zasnovi študija II. stopnje se je izkazala kot zelo  uporabna 

m etoda diverzifikacije po modulih, ki predstavljajo profile. V prvi fazi 
pridejo v poštev trije taksni moduli:

1. proizvodno tehnološk i modul
2. konstrukterski m odul
3. avtom obilsko industrijski m odul
Funkcionalno so prostori povsem zadovoljivi Odgovarja število in 

kapaciteta predavalnic. Oddelek razpolaga z dvema velikima risalnicama in 
dvema specialnima risalnicama za diplom ante. Iz tega sledi, da do leta 1975  
niso potrebna bistvena investicijska sredstva.

Delegaciji študentov, ki je bila na razgovoru pri predsedniku skupščine  
SRS Sergeju Kraigherju^ dr. Aleksandri Kornhauserjevi ter sekretarju za 
finance Jožetu Florjančiču je  bilo načelno zagotovljeno, da bo IS razpravljal 
in pripravil od lok  o  prehodu VTŠ na drugo stopnjo. Mislim, aa bi s 
sprejetjem tega odloka ne smeli več odlašati saj se ta stvar vleče ze dve leti, 
kar je pri študentih in absolventih VTŠ naletelo na negodovanje, saj smo 
preda dilemo, ali počakati ali nadaljevati študij v drugo smer. N obena  
odločitev^ ne koristi nam niti družbi, saj je pomanjkanje strojnih inženirjev 
zelo pereč problem.

M ilan K erkez

IZDAJA SKUPŠČINA SKUPNOSTI ŠTUDENTOV MARIBORSKIH  
VISOKOŠOLSKIH ZAVODOV

Ureja uredniški odbor:
glavni in odgovorni urednik: Davorin Kračun 
sekretarka uredništva: Nevenka Vetrih
študentska rubrika: Janko V itežnik — urednik, T one Č eh, Jože Zagožen, 
Bogdan Lipovšek, Tone Cerjak
notranja rubrika: Mirč Pestiček — urednik, Slavko Gerič, Milan Lampe, 
Milan Kerkez
kulturna rubrika: Edvard Pukšič — urednik, Adrian Grizold, Marija 
Frankovič, Ivan Oman (periskop)

.lektorica: Sonja Rajzer 
likovni urednik: Bogdan Reichenberg 
tehničn i urednik: Marjan Hani 
fotografija: Ferdo Rakuša
Katedro sofinancirajo: Združenje visokošolskih zavodov Maribor, IO SŠ 
MVZ, Kulturna skupnost Slovenije in SO Maribor.
Uredništvo in uprava Ob parku 7, 6 2 000  Maribor, telefon  22 -004 , tek oči 
račun 5 1800-678-81846 . N enaročenih slik in rokopisov ne vračamo.
Cena izvoda je 1,00 din (letna naročnina 15,00 din, za ustanove in podjetja 
20 ,00  din). Tiska ČP Mariborski tisk, Maribor.

MLADI SO VOLILI SVOJE PREDSEDSTVO

Dne 23. marca 197 3 je bila seja občinske konference ZMS Maribor, na 
kateri so dali razrešnico staremu in izvolili novo predsedstvo. Na konferenci 
je bil navzoč tudi predsednik republiške konference ZMS Živko Pregelj.

Uvodni referat je imel dosedanji predsednik Ivo Tišler, za njim pa je 
Tončka Travas prebrala p oročilo  o delu nadzornega odbora. Na vrsto so 
prišli tudi diskutanti. Le-ti so se dotaknili najrazličnejših problem ov in težav 
mladih. 145 delegatov, kolikor je b ilo  na konferenci prisotnih, je z 
navdušenjem pozdravilo predlog Danila Horvata, da bi tov . Tita na naši 
konferenci znova izvolili za predsednika ZK Jugoslavije.

V olitve za novo predsedstvo so bile tajne, kandidiralo pa je 31 aktivnih  
mladincev. Za predsednika OK ZMS Maribor je bila s 128 glasovi izvoljena  
ZMAGA GSELMAN, članica ZMS od 1961 leta, ZK in SZDL od 1968 leta. 
A ktivno je sodelovala v vrstah ZMS že v srednji šoli, ko je bila sekretarka 
mladinskega aktiva. Uspešno je končala višjo pravno šolo  v Mariboru in se 

ozneje kot pravnik zaposlila v gradbenem podjetju Konstruktor, kjer je 
malu postala sekretarka mladinskega aktiva. V prejšnjem m andatu je bila 

članica predsedstva O K ZMS Maribor.
Za sekretarja je bil izvoljen PETER M ARENDIČ absolvent pedagoške 

akademije, član ZM od leta 1964. A ktivno je deloval pri občinsk i zvezi 
tabornikov in XI. SNOUB Miloša Zidanška. Od leta 1971 je zaposlen pri OK  
ZMS v Mariboru kot družbenopolitčni sodelavec.

Prav tako je OK izvolila dva delegata za člana republiške konference in 
m ožna kandidata za člana predsedstva republiške konference. T o sta Franc 
Stajnko in Stane G olob, oba izredno aktivna družbenopolitična delavca.

Bivši predsednik Ivo Tišler je bil izvoljen za predsednika nadzornega 
odbora, tako da bo še vedno aktivno delal v vrstah občinske konference  
ZMS v Mariboru.

DANILO BREG

NOVICE

ZELENICA — tu je bilo akademsko prvenstvo Slovenije v smučanju. 
Ekipa mariborskih študentov se je im enitno uvrstila, saj je bila v ekipni 
konkurenci prva, študentke pa so bile obakrat druge.

MARIBOR — 19. aprila se začenjajo aprilske študentske prireditve, ki 
bodo trajale teden d n i 20. aprila bo v restavraciji Center predvidoma aprilski 
študentski ples.

MARIBOR — Tečaj za neplavalce v kopališču Pristan je od 4. aprila 
dalje in se ga udeležujejo študentje brezplačno.

LJUBLJANA -  Ljubljanski Izvršni odbor je začel izdajati Študentski 
dnevnik vsak dan.

MARIBOR — N ovi pom očnik  sekretarja Z K VZM je sedaj Milan 
Kerkez.

GOLTE — Tu je bilo tradicionalno srečanje^ ekonom istov ljubljanske 
fakultete in VEKŠ-a iz Maribora. Program srečanja je bil sestavljen iz 
smučarskih tekmovanj, kjer so bili ekipno zmagovalci Ljubljančani, 
posam ezno pa je bil pnri Mariborčan Kranjc.

Na zabavnem večeru so se dom enili tud i za kraj prihodnjega srečanja.

★
VLOGA POKRAJINSKIH KLUBOV PO III. KONFERENCI ZKJ

V splošnem  trendu razvoja so začela nekatera področja zaostajati, kar 
je bila posledica neprimerne lege področja ter drugih specifičnih  činiteljev. 
Vse take regije so im ele skupno težavo: pomanjkanje strokovnjakov. Zato je 
ZKJ ugotovila pom en združevanja študentov iz nerazvitih obm očij v 
pokrajinske klube. Kmalu so začeli nastajati pokrajinski klubi,,v ki so 
združevali študente predvsem iz revnih regij. Po nekoliko daljšem času so 
postali klubi m oda, brez kakega vsebinskega pomena. Prvoten smisel dela je 
izginil, nastale so le pivske druščine in redkokdaj kaj drugega. Delovanje se je 
začelo om ejevati na bolje situirane člane kluba, t i pa so pridobili vodstvene 
položaje v klubih. Tako je prišla odgovornost na mnogokrat neodgovorne 
ljudi. Jasno je, da je pobuda padla, nezainteresiranost pa naraščala. 
Dejavnost klubov se je začela vse bolj odduljevati od prvotno zamišljenega 
koncepta. Priznati m oram o, da so klubi tudi v takratni situaciji delovali pod  
krinko družbenopolitičnih  organizacij, čeprav t i še zdaleč niso bile.

Razum eti moramo specifičnost delovanja teh relativno majhnih 
organizacij. Č lani se združijo v klub zaradi pripadnosti d o ločen i regiji, pa 
tudi za zadostitev svojih družabnih potreb. Iz tega izhaja, da je klub tudi 
družabna organizacija, ki skuša z družabnostjo pritegniti k aktivnemu  
sodelovanju cim  večje število študentov iz m atične regije. Družil naj b i jih 
isti interes, želja po napredku dom ačih krajev. Krajevna problem atika naj bi 
bila živo prisotna med klubaši, vzpodbujala naj b i člane klubov. S splosno  
aktivnostjo naj bi pridobili profil široke osebnosti, samoupravljalca, 
socialistično zavednega človeka. III. konferenca ZKJ nam je dala D okum ent, 
ki okvirno nakazuje tud i rešitev nekaterih problem ov mladih.

T one Cerjak

★

Pred kratkim je izšla prva številka glasila^študentov VEKŠ KRPANOV  
LIST. Namen lista je informiranje in s tem  učinkovitejšega samoupravljanja 
študentov. Ta prva številka prinaša v glavnem poročila in načrte o delu 
študentskih organov na VEKS. N e glede na nekatere spodrsljaje, ki pa so 
glede na začetek  razumljivi in povsem  nepom em bni, lahko takšno iniciativo  
študentov sam o pohvalim o. To je eden izm ed načinov komuniciranja in p ot  
iz zgolj forumskega dela nekaterih delov študentske organizacije. Navdušeni 
smo nad iniciativo in upam o, da ne bo ostalo le pri prvi številki.

★
V sredo, 11. aprila je bila šesturna seja IO SŠ MVZ. IO je sam okritično  
ugotovil pomanjkanje volje (jo dela, idejne usposobljenosti in socialne 
kritičnosti. Revidirali so svoje delo, še posebej pa delo komisij. Prav tako pa 
je kritika zadela nekatere posam eznike. Nekaj ljudi je ali še bo odstopilo .



Rekapitulacija na začetku II.

m
(HRVAŠKI MODEL)

Hrvatje so začeli oblikovati svoj sistem tako imenovanega 
usmerjanja izobraževanja pred nekaj več kot dvema letoma. Med 
avtorje osnovne zamisli tega sistema lahko štejemo ljubljansko 
univ. prof. dr. Maro BEŠTER, ki je o teh stvareh prvič spregovorila 
že pred davnimi leti na simpoziju o družbenih službah (1965). V  
tej smeri je znan tudi prispevek dveh, v ’ hrvaških dogodkih 
inkriminiranih doktorjev, VESELICE in DJODANA.

Izhodišče hrvaškega pristopa je bilo pravzaprav enako kot v 
Sloveniji: zakon o finansiranju izobraževanja, ki je legaliziral dve 
liniji organizacije finansiranja — regionalno in strukturno. Za 
razliko od Slovencev, ki so se hitro zadovoljili z regionalno 
rešitvijo, zelo pa poudarili funkcijo centralne, po osnovnem  
namenu intervencijske skupnosti, pa so se Hrvatje m očno poglobili 
v strukturno linijo. Ugotovili so namreč, da je ta linija mnogo 
odločilnejša za dosego postavljenih osnovnih ciljev izobraževalne 
politike, razvrščenih po naslednjem rangu:

-  demokratizacija
-  kompatibilnost družbeno gospodarski strukturi
-  pedagoška in ekonomska racionalnost
Priseganje na regionalni princip financiranja se že pri 

osnovnem šolstvu izkaže za nedemokratičnega ali enostavnejše 
povedano, za nepravičnega. Blagostanje ali revščina okolja preveč 
odločilno determinirata izobraževalne možnosti že na elementar
nem nivoju. Še neprimerno odločilnejši postanejo ti elementi na 
nivoju srednje izobrazbe, kjer se tudi najizraziteje kažejo znaki 
razredne diferenciacije. V visokem šolstvu se potem v glavnem 
srečujemo samo še s posledicami in nam še tako širokogrudna 
demokratičnost in socialne podpore ne pomagajo več dosti.

zgledovati, vidijo izhod iz izobraževalne krize prav v tej smeri.
Ekonomska racionalnost naj bi se izkazala skozi ceno 

izobraževanja. Nekaterim se zdi, da je prav ta cena izobraževanja 
alfa in omega hrvaške rešitve in potem tudi v svojem primeru 
fantazirajo izključno le o nekakšnem finančnem patentu. V resnici 
je cena izobraževanja preprosta dogovorna konstrukcija, ki ne 
vsebuje kaj prida več elementov od naših slovenskih , meril za 
finansiranje izobraževanja". Razlika pa je v tem, kako se ta sredstva 
formirajo in kdo vse je kompetenten odločati o priznavanju s strani 
šole prikazanih zahtevkov. Izvori sredstev za finansiranje 
izobraževanja so naslednji: (rangirani tako kot v statutu republiške 
skupnosti usmerjenega izobraževanja)

1. sredstva, k ijih  združujejo delovne organizacije
2. namenska sredstva, ki jih družujejo družbeno-pravne osebe 

(občine, zavodi za zaposlovanje, republika ipd.)
3. kreditna sredstva
4. obresti za depozite
5. prispevki od osebnih dohodkov, predpisani z zakonom
6. drugi dohodki
Očitno gre torej za precej spremenjeno ranglisto virov od 

tiste, ki jo poznamo recimo v Sloveniji, kjer govorimo skoraj 
absolutno le o prispevkih od osebnih dohodkov, vseh drugih virov 
pa bodisi ni, ali pa so ilegalni. Dejstvo, da se tudi na Hrvaškem 
obvezno (v statutu piše sicer solidarno) združuje 3 % davek na 
osebni dohodek za namene izobraževanja, priča o tem, da je tudi 
njihovo zaporedje virov zaenkrat še bolj simbolično, vendarle pa so 
tudi realni premiki že vidni.

Kontrolo nad porabo tako formiranih sredstev izvajajo 
skupnosti usmerjenega izobraževanja, ki bi jih po končnem modelu 
naj bilo 24. Za približno predstavo, kaj se združuje v teh 
skupnostih, navajam samo nekatere od njih, ki bi nas posebej 
zanimale:

— za kemijo, rudarstvo in nafto
— za živilsko industrijo
— za tekstilno industrijo
— za kmetijstvo

Kom unisti se nikakor ne smejo oddvojiti o d  ljudskih množic, da bi jo  ignorirali in tekli naprej z  napredno manjšino Morajo * 
skrbeti za vzpostavitev tesnih vezi m ed naprednimi elem enti in ljudskim i množicami. To pom eni upoštevati večino

Financiranje po strukturi seveda tudi prinašal svoje 
enostranosti, ki se izražajo predvsem v tem, da bo šolstvo, ki streže 
konjunkturni gospodarski panogi, mnogo bolje shajalo od drugih. 
Vendar pa je realno pričakovanje, da bodo znotraj te šolske veje 
veljali enakovredni kriteriji. To pa je, posebej na nivoju srednjega 
šolstva, že odločilen korak v smeri demokratizacije.

Skladnost izobraževalne in družbeno gospodarske strukture je 
naslednji problem, na katerega mora odgovoriti izobraževalna 
politika in z njo povezan sistem financiranja. Z mnogih strani so 
nas že prepričali, da v Jugoslaviji -  Slovenija pri tem še celo ni 
izjema -  to vprašanje zelo slabo rešujemo. Posledica takšnih 
razmer je pojav strukturne brezposelnosti, ki se pri nas kaže v 
specifični latentni formi -  v dejstvu, da sicer zaposleno strokovno 
delovno silo efektivno zaposlujemo le 30% . Hrvaški model 
usmerjanja izobraževanja po panogah gospodarske dejavnosti 
predstavlja institucionalno formo dogovarjanja med gospodarstvom 
in ustreznimi šolami o obsegu in vsebini izobraževalne dejavnosti. 
Model zagotavlja t. i. enakopravno zamenjavo dela. S tem je 
podana osnova, da se doseže optimalna kompatibilnost 
izobraževalne in gospodarske strukture. Ni pa s tem avtomatično 
odstranjena nevarnost vztrajanja pri enostranosti: kratkoročni 
gospodarski nagibi in na drugi strani zaverovanost v stari stil 
elitniškega prosvetljevanja lahko tudi pod novo preobleko 
pripeljeta do zelo hudih deformacij. Vendar je ta nevarnost v novi 
organizaciji mnogo manjša kot pri drugih doslej uveljavljenih 
pristopih.

V kakšnem smislu nam novi model zagotavlja večjo 
pedagoško racionalnost? Predvsem lahko iz dosedanjih dvoletnih 
izkušenj povzamemo, da je pri t. i. porabnikih kadrov m očno  
porastlo zanimanje za izobraževalne programe, pri katerih s e je  
začel kritično obravnavati balast encildopedičnosti in pozitivistič
ne faktografije. Razen tega se je v novem sistemu občutno  
spremenilo gledanje na izredni študij, ki postaja normalna „druga 
pot" za pridobitev izobrazbe. Prav poudarjena prisotnost izrednih 
študentov sili k prečiščevanju izobraževalnih vsebin in pedagoške 
metode in značilno je, da v mnogih deželah, po katerih bi se veljalo

-  za gradbeništvo in industrijo gradbenega materiala
-  za trgovino
-  za gostinstvo in turizem
-  za izobraževanje, znanost, kulturo in telesno vzgojo
-  za pravosodje, državno upravo in družbeno politične 

organizacije
-  za banke, SDK in zavarovalne zavode
-  za metalurgijo, kovinsko industrijo, elektroenergetiko 'in 

elektroindustrijo
-  itd . . .
Seveda se dogaja, da dejavnost posamezne šole ni m ogoče 

zreducirati na eno samo skupnost usmeijenega izobraževanja. To še 
posebej velja za visokošolske zavode. Takšne šole so pač v situaciji, 
da morajo svoje zahtevke po sredstvih nasloviti na več skupnosti in 
v vsakem primeru posebej argumentirati upravičenost svojega 
zahtevka.

Celoten sistem je povezan z uvajanjem bistveno nove 
dokumentacije o poslovanju in izobraževalni zavodi so dolžni 
predložiti mnogo več podatkov o svoji dejavnosti, kot je bil to  
primer doslej. Na sploh je že na prvi pogled ugotovljivo, da se je 
mehanizem izobraževalne politike m očno zakompliciral. To pri 
nekaterih vzbuja alegrične reakcije, vendar se bomo morali slej ko 
prej sprijazniti s tem, da je izobraževanje v resnici eden od najbolj 
kompliciranih segmentov sodobne družbe. Nedopustne poenostavi
tve na tem področju smo doslej zelo drago plačali. Zopet pa imajo 
prav tisti, ki opozaijajo, da bi se nov sistem znal izjaloviti v 
hipertrofijo izobraževalne birokracije, od katere ne bo imelo koristi 
ne izobraževanje niti gospodarstvo. Pozitivnih in negativnih naukov 
s tem v zvezi pa ni malo.

V sklepu velja še enkrat podčrtati, da je hrvaški model edini, 
o "katerem se lahko pogovarjamo-na bazi realnih spoznanj. Lahko 
ga osvojimo, modificiramo ali mu zoperstavimo'proti model. Vse 
drugo pa so špekulacije, ki jih neobvezno lahko razvijamo do 
neslutenih višin, se o njih do onemoglosti prepiramo, živimo pa v 
starem sistemu, ki ga omalovažujejo celo tisti, ki ga vzdržujejo.

FRANCI PIVEC



Poskus opredelitve položaja 
študentske populacije ★

SLAVKO GERIČ

NEKAJ IZfiODIŠČ ZA POLITIČNO ORGANIZIRANJE 
MARIBORSKIH ŠTUDENTOV

Če realno ocenjujemo vlogo delavske, kmečke in šolske 
mladine, ne moremo mimo ugotovitev, da je njen delež v procesih 
družbenega odločanja in upravljanja skromen. Njihov položaj v 
delu pa mnogokje tak, da še zdaleč ne om ogoča vpliva na 
ustvarjanje pogojev dela in na delitev z rezultati dela. Zategadelj 
smo dolžni, ako to ugotovitev sprejmemo, nujno ustvariti trdnejše 
temelje, ki bodo pogoj, da mladina v večji meri razvije ustvarjalnost 
in prodornost. To pa hkrati terja, da je Zveza komunistov do 
negativnih procesov in pojavov v vrstah mlade generacije, ki so 
kulminacijo dosegli v prodorih nacionalistične euforije ali lažnega 
levičarstva med študenti bolj kritična. To pa ne pomeni, da se v 
ravnanju z mladino vrača naša družba v čase patemalističnega 
odnosa do mlade generacije in njenih organizacij.

Da bi lahko ustrezno locirali študentsko populacijo v 
družbeno strukturo, moramo označiti položaj in vlogo mlade 
generacije na sploh, katere sestavni del so tudi študentje.

Zablod pri opredeljevanju vloge mladih je bik? v preteklosti 
veliko, njih razpon seže od tistih, ki vidijo v mladih nasploh, zlasti 
pa v študentih izključnega nositelja revolucionarnih sprememb ali 
celo udarne sile delavskega razreda, do onih, ki gledajo na sedanjo 
mlado generacijo, na generacijo, ki sicer ni opravila 
revolucionarnega izpita v oboroženem boju za revolucijo 
nezaupljivo, zviška, negirajo nujnost samostojnega organiziranja 
mladih ali ravnajo z njihovimi organizacijami kot s transmisijo.

Odgovor na te in podobne zablode oziroma kvazi teorije je 
preprost. Tretja konferenca ZKJ ga je zelo konkretno sporočila.

„Vizijo revolucije in njeno vsakdanjo realizacijo so spočele in jo 
ustvarijo najnaprednejše družbene sile, torej delavski razred z zvezo 
komunistov kot njegovo idejno in politično silo na osnovi svojih 
razrednih socialnih in drugih interesov*1, Mladi so sestavni del teh 
sil, ki pa vnašajo žar in upornost mladosti v vse oblike borbe. 
Zatorej se ne moremo vdajati iluzijam, da mladina ali njihove 
organizacije kot izdvojena struktura lahko same po sebi ustvarjajo 
svojo zavest, svoio vizijo družbenega razvoja, ki ne bi bila istočasno 
zavest in vizija delavskega razreda, Če vsi ugotavljamo, da ni širšega 
družbenega problema, ki ne bi zadeval položaja, življenjskih 
perspektiv in prihodnosti mladine enako kot ni mladinskega 
vprašanja, ki ne bi bilo hkrati tudi družbeno, tedaj tudi stvarni 
interesi mlade generacije ne morejo biti zunaj interesov delavskega 
razreda in so zatorej tudi dolgoročni in konkretni zgodovinski 
interesi delavksega razreda hkrati tudi interesi mladine.

Tudi svoje specifične interese lahko mladina in njene 
organizacije uresničujejo zgolj v okviru naprednih gibanj in sil 
socialističnega samoupravljanja. Razvoj le tega pa določa družbeni 
položaj. Njegova krepitev in njegovo preraščanje v prevladujoč 
družbeni odnos pa ni možen brez aktivnega sodelovanja mlade 
generacije. Študentska mladina in mladina v celoti hoče in mora 
postati integralni del naše družbe. Tak nastop mlade generacije ne 
samo da konvergira s splošnimi principi, ampak je tudi odločilen  
faktor v borbi, ki jo v tem obdobju vodi Zveza komunistov pri 
reformi družbene in politične strukture za razvoj socialističnih 
družbenih odnosov.

Ako torej govorimo o specifičnih črtah mladine, tredaj lahko 
govorimo samo o tem, da se hitreje in radikalneje aktivira na 
pozicijah progresivne akcije, da hitreje absorbira revolucionarne 
ideje zaradi tega, ker je le malo obremenjena s kakršnokoli 
tradicijo, ker jo stare družbene sile niso uspele indoktrinirati s 
tradicionalno zavestjo, ker po naravi hitreje percipira nova 
spoznanja in zaradi tega, ker ni sama neposredno sodelovala pri 
izgrajevanju institucij in odnosov, ki so predmet kritike 
revolucionarnih idej, ki jih inicira Zveza komunistov. Ravno tako 
lahko mladina prej, hitreje in radikalneje reagira na vse odpore

takšnemu prizadevanju.- Bolj kot katerikoli deli družbe pa je 
dovzetna za negativne idejnopolitične pojave, v njeni zavesti se 
m očneje odražajo vplivi različnih družbenih tendenc, ki skušajo 
vpreči mlado generacijo.

Katere negativne procese imam v mislih? V prvi vrsti mislim 
na odrinjenost, ki se kaže v premajhnem ustvarjalnem deležu 
mladih v Zvezi komunistov, v samoupravnih organih, na vodilnih 
delovnih mestih, na visokošolskih zavodih pa tudi v neaktivnosti 
široke mase študentov, ki se ne vključuje v družbeno življenje in je 
zategadelj na obrobju vsakršnega dogajanja. Usodnost taikšnega 
stanja stopnjuje pomanjkanje ustvarjalno kritičnega vzdušja, kar se 
začne s študijskim procesom. Mislim na nekatere obrambe 
privilegijev, ki še vedno izvirajo iz študija in povzročajo, da se 
mlada inteligenca oddvojuje od osnovnih množic delovnih ljudi, 
namesto da bi se z njimi izenačevala.

Za mariborsko študentsko populacijo lahko nedvomno 
ugotavljamo, da je s svojim ravnanjem izpričala povezavo s 
socialnim okoljem. Eden od razlogov za takšno usmeritev je v 
ugodni socialni in regionalni sestavi študentov in trdnejši 
zraščenosti naših šol z gospodarstvom in družbo. Zavedeni od 
takšnega pozitivnega stanja se pa šele v zadnjem času dovolj 
zavedamo dejstva, da majhen fond družboslovja in filozofije 
onemogoča, da se v študentsko sredino vsidrajo revolucionarne 
marksistične ideje. Dejstvo, da so Študentske akcije v zadnjem času 
izgubljale socialno ostrino in teoretično m oč, kaže na takšno 
negativno preobrazbo. Vzpostavljanje samozadovoljstva in 
obrambniške miselnosti je nujno zavreti. Če smo bili doslej pozorni 
do pojavov lažnega levičarstva in zategadelj usmerjeni navzven, 
bomo odslej morali biti ravno tako ali pa še bolj kritični do vseh 
pojavov malomeščanstva, tehnokratske miselnosti, pojavov 
omalovževanja samoupravljanja, pred katerimi tudi mariborski 
študentje niso imuni, Ravno tako ne bi smeli zanemarjati povečane 
aktivnosti cerkve, ki se skuša vsidrati z aktivnostmi (kot so 
študentski verouk in podobnimi) močneje in trajneje med študenti. 
V sredinah, kjer te skupine obstoje bo nujno okrepiti prisotnost 
komunistov, zlasti pa bo tu nujno v KUD Študent. Dimenzijo

socialističnega patriotizma, torej zavest o pripadnosti socialistični 
Sloveniji in skupnosti jugoslovanskih narodov je nujno krepiti, jo 
oplajati, a istočasno so zoperstavljati vsem oblikam nacionalizma, 
pa naj si gre samo za nesporazume v odnosih med študenti 
različnih narodnosti, za publicistične prispevke ali kakršnekoli 
druge pojavne oblike. Vse naštete negativne idejnopolitične 
preokupacije je študentska organizacija dolžna stalno opredeljevati 
ter svojo politično aktivnost naravnati tako, da se preprečuje njih 
razraščanje.

Ob tem je mogoče evidentirati naslednje zaključke:
-  S sedanjo relativno dobro socialno strukturo študentov ne 

moremo biti zadovoljni, zlasti ker analize kažejo, daje vedno slabša 
ter da v siceršnjem sicer prevladujočem številu študentov iz 
delavskih in upokojenskih družin prevladujejo študentje iz vrhnjih 
kvalifikacijskih in s tem dohodkovnih skupin.

-  študentsko populacijo je nujno povezati'zlasti z delavsko in 
kmečko mladino ter tako vzpostaviti že v času študija delovno 
povezavo, s čimer se bo krepila solidarnost in pri študentih zavest o 
delavcu -  intelektualcu.

-  Ponovno je treba poudariti pomen marksistične 
idejnovzgojne dejavnosti visokošolskih zavodov in s tem na pomen 
sklepov, ki jih je o teh vprašanjih sprejel komite konference ZK 
VZM.

-  Člani stalne skupščine študentske skupnosti, študentska 
organizacija v celoti, zlasti pa študentje -  komunisti, morajo biti 
bolj pozorni do negativnih idejnopolitičnih pojavov, za kar pa so 
enako odgovorni (in to želim posebej poudariti) tudi učitelji.

-  Nujno je razširjati bazo aktivnih študentov ter študente 
aktivirati predvsem tam, kjer delajo -  to  je v letnikih, oddelkih in 
od tam na osnovi delegatskega principa graditi celotno strukturo 
organizacije.

★  ★  ★  ★  ■ ' )
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V gibanju ljudskih m nožic mora b iti komunist njihov prijatelj, ne zapovedo valeč, b iti neumorni učitelj in nebirokratski politikant
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Teorija materinskega prava 2 x razvoj
TEORIJA M ATERINSKEGA PRAVA THE SIGNIFICANCE OF THE 
THEORY OF MOTHER RIGHT FOR TODAY THE SINGIFICANCE OF 
THE THEORY OF MOTHER RIGHT FOR TODAY

Bachofnovo Materinsko pravo je b ilo  prvič objavljeno leta 1861. 
Najprej je njegovo delo odkril socialistični tabor (Магхг Engels), slabih deset 
let kasneje je postalo popularno tudi v antisocialisticni filozofiji (Klages, 
Baumler). V zadnjih letih postaja delo vse bolj predmet znanstvenih raziskav. 
Oba tabora ga obravnavata čustveno prizadeto, m ogoče je  ravno v tem  vsa 
zanim ivost in nenavadnost. Edina skupna prvina je v distanci od m eščanske 
dem okratične družbe.

Pojav mat riarhata lahko razumemo samo ob enem pogoju. Znanstvenik  
mora biti sposoben za to , da se popolnom a odpove m iselnosti svojega časa, 
nazorom , s katerimi mu je ta čas napolnil duha in da se prestavi v središče 
popolnom a drugega miselnegavsveta . . . Znanstveniku, za katerega so nazori 
poznejših generacij izhod išče, bodo le-ti prav gotovo onem ogočili 
razumevanje prejšnjih časov. (J. J. Bachofen, Der M ythus von Orient und 
Okzident)

Matriarhat je poslanstvo miru in ljubezni. Ženska skrbi za otroka, torej 
ima pomirjevalen vpliv na svojo ok olico , preko sebe širi svojo ljubezen na 
sočloveka. Vsa njena dom iselnost je v tem , da lepša življenje ostalim , zato 
obstajata dve nasprotujoči si težnji. Patriarhat je želja po brezpogojni 
avtoriteti, njegovo načelo je om ejevanje, matriarhat pa je vseobsežen. 
Nekateri sklepajo, da je m isel o  bratstvu med vsemi ljudmi nastala kot 
posledica matriarhalnih teženj. Izginila pa je takrat, ko se je pojavila 
patriarhalna ureditev, ki je trajala v Evropi vse do konca prve svetovne vojne. 
V tistem  času je misel, da bi mogla biti ženska središče družbene in 
religiozne tvorbe absurdna. Že po koncu druge svetovne vojne pa je ta 
m iselnost dobivala vedno več pristašev. Bachofen meni, da je matnarhalno  
načelo , načelo  življenja, sloge tn miru. Cisto neodvisno od tega je prišel L. 
H. Morgan do zaključka, da je temeljni rodovni sistem ameriških Indijancev 
— podobno kot ureditve v Aziji in Afriki — na matriarhalnem načelu, in je 
trdil, da bodo višje oblike civilizacije „ponovitev načela svobode, enakosti m 
bratstva, toda na višji ravni (A ncient Society , 1877).

SOCIALNO PSIHOLOŠKE SPREMEMBE
1. V dolgoletni zgodovini se je pokazalo, da patriarhalni sistem ni 

sposoben preprečiti vojn in terorističnih diktatur, ni sposoben preprečiti 
nevarnosti kot so kem ična ali biološka vojna in se izogniti velikim lakotam v 
kolonializiranih predelih naše zemlje.

2. Dem okratična revolucija je premagala tradicionalne avtoritarne 
strukture in jih nadomestila z dem okratičnim i. V zporedno je nastajala 
tehnološka družbh, ki deluje na principu teamskega dela in torej ne 
potrebuje avtoritativne zakonistosti.

Pri prem islek ih  o  po ložaju  štu d e n tsk e  organizacije , n jenem  n ač in u  in  
predvsem  sm islu dela, se p ogosto  zaustav im o p r i dveh vprašanjih . Prvo 
zah teva tem e ljito  raziskavo funkc io n iran ja  organizm a š tu d en tsk e  
organizacije, k a r je  p o  svoje ze lo  p o m em b n o . Drugo je bo lj angažirano , k o t 
tem u  pravim o danes, saj se p r i odgovoru  nan j n e  zadovo ljim o  s sh em atičn im  
prikazovanjem  kom unikacijsk ih  vezi m ed študen tsk im  podsis tem o m  in  
ce lo to , p ač  pa n ač e n ja  razprave  o  ideo log iji te  organizacije, k a r v k o n te k s tu  
pom en i vpliv na d ru žb en a  d o p ja p ja ,  s tru k tu ro  ak tiv iziran ih  š tu d e n to v , raven 
dela, p rav  ta k o  pa  im plicira  tu d i  m e to d o lo g iji dela. Č e  b i skušali 
„ h is to r ič n o "  p rik aza ti ideo lošk i razvoj np r. m aribo rske  š tu d e n tsk e  
organizacije, b i bili nem alo  začu d e n i. P ri te rm in u  ideo lo šk o  razvijanje, 
vztrajam  iz dveh p ra k tič n ih  razlogov: k e r  ta k o  najjasneje predstav im  raven 
ideologije, k i v om en jen i organizacijsk i s tru k tu r i prev ladu je, po leg  tega  pa 
skušam  že v trd itv i n ak aza ti negacijo  le-te.

N ekdo  je  p red  k ra tk im  zap isal, da ideo log ija  ne  sm e p red stav lja ti le 
dežn ika, p o d  katerega se sk rijem o v k ritičn e m  tre n u tk u . T a  u go tov itev  je  
k rep k o  povezana tu d i  s š tu d e n tsk o  o rgan iz iranostjo . Mi ne m orem o  trd iti ,  da 
organizacija ni n ap red n a , ni m ark sis tičn a  itd . O rganizacija delu je  po  svojih 
sposobnostih  (ali pa  ce lo  p o d  n jim i), česa r pa dejansko  n i m o č  n ep restan o  
preverja ti, pO sebno ne v p rim eru , k o  je  n jen o  v odstvo  zagnano  — vsaj takšen  
videz daje -  in ko p o sta n e  ideologija razum ljiva sam a p o  sebi; p o  njeni 
vsebini se n iti n e  sprašu jem o v eč , ker se zd i znana. T ukaj pa  t ič i  n ap ak a , 
ka jti m o re b ite n  so liden  (navidez) id e jn o p o litičen  n ivo  se v pogojih  slabe 
kadrovske zasedbe tran sfo rm ira  v k o n v encionalno , m alo m eščan sk o  in 
zap lo tn išk o  m ešetarjen je  s p o cen i besedam i. P ri odkrivan ju  tega dejstva je  
n u jn o  p o tre b n o  u p o šte v a ti in te rp e rso n a ln e  k o n f lik te , k a jti le to  nam  m o re  
da ti celov ito  sliko o  kom unikacijsk ih  to k o v ih  v organizaciji.

N a ta  n a č in  m orajo  e n k ra t p rev ladati n ap red n e  sile, ker n io ra  p o s ta ti  
jasno , da o rganizacija š tu d e n to v  ne  m o re  dela ti b rez  ob likovane p o litič n e  
p la tfo rm e, n i t i  ne  n a  takšn i idejn i osnovi, k i je  p rep u šče n a  sp ro tnem u  
vplivanju posam eznika. S tem  p a  sm o že im p lic itn o  povedali, da delo  v 
vodilnih organih  š tu d e n tsk e  o rganizacije zah teva  znan je , razg ledanost, 
osnovno p o litič n o  in fo rm acijo , to re j osnovo , k i onem o g o ča  le 
im prov iziran je  b rez  resn ih  p rog ram o v  dela, b rez  m n o žičn e  udeležbe 
študen to v ; to  je  to re j s to p n ja , na k a te ro  je tre b a  p re iti. V en d a r zah tev a  več 
znan ja , večjo  angažiranost te r  več p osluha  za  tu je  ideje , ker le to  om o g o ča  
ko ris tn o  usklajevanje delovnih p o b u d .

V partiji stalno nastopajo nasprotnosti in borba raznih s ta lišč . To so nasprotja m ed starim in novim. Če ne bi bilo te ideološke 
borbe in protislovij, bi življenje partije umrlo.

3. Emancipacija žensk sicer še ni končana. Prispevala je k uresničitvi 
prosvetljenske ideje o enakosti med m oškim  in žensko.

4. Prišlo je do spremenjenega odnosa med otroci -  mladino in 
odraslimi. V zgodovini otrokom  ni bila dana m ožnost, da bi uveljavili svojo 
voljo. Upirali so se lahko le na neenakovreden način: z zavračanjem hrane, 
jokom  in trm o. V devetnajstem stoletju so dobili svojega prvega zagovornika 
Siegmunda Freuda. Trdil je, da imajo otroci svojo voljo in strasti in da je to  
potrebno upoštevati.

5. N ekoč nas bo tehnika privedla do tega, da nam nobena želja ne bo 
več neuresničljiva. Želje bodo izpolnjene v hipu in brez napora. Tehnika 
postane velika mati, ki miri svoje otroke z uspavanko (radiom in televizijo). 
Človek bo postal po svojih čustvih otrok  in od ločitve ne bodo več stvar 
posam eznika.

Nam esto njega jih bo imel na skrbi tehnični aparat, razlagali in izvajali 
jih bodo tehnokrati, novi duhovi porajajoče se matriarhalne religije, katere 
božanstvo se imenuje Tehnika.

ADRIAN GRIZOLD

★  V '
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C e rečem o , da so se to v rs tn i dogodki vrstili tu d i p ri nas v M ariboru , 
nism o povedali n ič  novega. T o  ni n iti  trag ičn o  n iti u so d n o , saj v ed n o  ostane  
jasno , da bolj a rg u m en tiran o , ak tua ln e jše  g ledanje m o ra  p ro d re ti.

G radnja š tuden tskega pav iljona je  d ruga stvar, ki razb u tja  m nožice  -  
vsaj š tu d en tsk e  -  v M ariboru . Do danes sm o lah k o  slišali že deset za-jev in 
deset ne-jev, ta k o  da si n ism o n a  jasnem , ali den ar "za pav iljon  b o  ali ne bo. 
K akorko li že, zavedam o se, da  gre za  življenjska vprašanja d istribucije  
sredstev za v isokošo lsko  izobraževanje, o čem er b o  verje tn o  K ated ra  še 
spregovorila. H očem  o p o z  riti le na  nekaj, k a r že dolgo časa vsi 
ponav ljam o: vlaganja v ta k o  im enovani človešk i fa k to r  ( tu d i izobraževanje) 
m orajo  b iti  p e rm an en tn a , vendar se m orajo  za vsako n o v o  generacijo  
pon o v iti v -  tak o  kaže  p raksa  -  višjem znesku , k o t so ra  bile deležne 
prejšnje generacije. U poštevati je  treb a  s to p n jo  razvoja tehnolog ije . T ovrstna  
vlaganja ne  m o re jo  o sta ti b rez rezu lta to v , saj m ultipU kativn i u č in e k  znanja 
presega m ultipU kativn i u č in e k  novih  tehnolog ij in zvečanega deleža  kap ita la  
v p rodukciji. T o re j je  tre b a  razv ijati zn an stv en o  in raziskovalno  ak tiv n o st, pa  
seveda kom pleksen  sistem  izobraževan ja, ne zarad i tega, k er delajo  ta k o  v 
tu jin i že  v rsto  le t, am p ak  z a to , k er to  p rinaša  n ep re trg a n o  sp ro tn e  koristi 
(rast n arodnega d o h o d k a).

Seveda pa je  tre b a  vedeti, da je izobraževan je  in te g ra le n  p roces, ki 
lah k o  da re z u lta te  šele po  p re te k u  1 5 - 2 0  le t in  t a ,  le v p rim eru , da je 
gospodarstvo  do p o ta n k o s ti  p o zn a lo  svoje p o tre b e  p o  kadrih . D anes vem o, 
da tega gospodarstvo  n e  m o re  100%  vedeti. T o re j b i si ob  sedanjem  
usm erjanju  lju d i v posam ezne p o k lice  -  sm eri v isokošolskega štud ija  in ob 
idealnem  financiran ju  te  ak tiv n o sti, lah k o  še vedno  pu lili lase in si želeli 
doseči boljše stanje . P redstav ljajm o si, kakšno  b i b ilo (je) stanje , k o  n iti 
financiran je  n i u č in k o v ito  u re jeno .

D ušan Z b ašn ik
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Katedrina okrogla miza ★ ★
O SAM OUPRAVNIH ODNOSIH V VISOKEM ŠOLSTVU

V Katedrinem pogovoru za okroglo mizo so tokrat kot gostje sodelovali
'   In Sla. Cajnko, dr. Crnkovič, mg. D žonlagič, dr. Vrabl In Slavko G 

pa Milan Kerkez, Mire Pestiček, Jani V itežnik, Jože Zagož 
račun, Objavljamo nekaj izvlečkov iz dalj časa trajajo

tovariš prof 
od Katedre 
Davorin Kračun 
razgovora

ALI OBSTOJEČA ZAKONODAJA OVIRA RAZVOJ SAM OUPRAVNIH  
ODNOSOV?

D. KRAČUN: začeli pri
rganlzacljo samouprave in vsebino samoupravnih o 

Dr. CRNKOVIČ: Dovolite mi, da b f

Razgovor naj bi 
;ave in vsebino sam ot

Sovf
a, ki smo jo im eli na visoko

vprašanju odnosa 
odnosov.

med

ovedal nekaj iz naših izkušenj.
Jo i

še pred letom  dni, je dej 
samoupravljanja. Organizacija je bila takšna, kakršna je 
zakonodaji. Zato smo skusali pred letom  spremeniti v okviru veljavne

SP

te m  ovira. S tem  h o čem  
In sk a  n ače la  sam oupravljanja,

povedati, da je 
kritična presoja

Slavko Gerič, 
žen in 
očega

'ja
Ih

Ocena pa je nekoliko različna za posamezni 
samoupravljanja. Za učitelje, pedagoške delavce je i 
ozirom a predstavnike družbe. Če se zadovoljim  z |
.— ...—  ----------------"inja za pedagoške delavce i

*ače povedano, študentje so v dosedanji organizaciji in 
i manjše m ožnosti kot pa pedagoški delavci in zato se 

udi v prakso izkazoval manjši delež študentov v

Dosedanja organizaciji 
ekonom ski komercialni šo li še pre

rje bila takšna, kakršna je še danes po veljavni
letom  dni, je dejansko ovirala razvoj
-t-2„  . . . . -------- . .  a ------ —  -eljav-'

sij a v  
, ki jih 
rečem

zakonodaje, upoštevaje vendarle tiste tendence oziroma smeri razvoja, 
nakazuje ustava. To se pravi, dati več prostora samoupravljanju. Če 
konkretneje, se je to  naše hotenje, da bi interno organizacijo upravljanja 
prilagodili želji, cla se bolj razmahne samoupravljanje, izrazilo predvsem v 
tem , da smo precej pristojnosti Pedagoško znanstvenega sveta šole prenesli 
na Pedagoško znanstvene svete oddelkov. To naj bi ustrezalo principu, da naj 
se upravljanje odvija tam, kjer se odvija osnovni delovni proces.

Drug tak ukrep v smeri prilagajanja organizacije je bil formiranje zbora 
delovnih ljudi šole, ki ima pristojnosti po eni strani vrhovnega (če se lahko 
tako izrazim), p o  drugi strani pa neposrednega organa upravljanja, ker so 
člani zbora vsi elani delovne skupnosti.

Tretji ukrep je bil, da smo formirali kar precejšnje število (morda celo  
preveliko) komisij, ki sicer niso izrazit samoupravljalski organ, ker ne 
odločajo d ok on čn o o stvareh, p ač pa predvsem angažirajo ljudi na 
določen ih  vprašanjih, da ta vprašanja preaiskutirajo, poiščejo primerne 
rešitve in dajo v od ločanje ustreznim organom.

Tudi proporc sodelovanja študentov v organih, ki j ih  na šoli im am o, 
predvsem v Pedagoško znanstvenih svetih, sm o povečali na 1 /4  števila 
elanov, ki jih posam ezni organ ima. Moram pa poudariti, da je pomembna 
ovira, to je takšna, kakršna je bila pred ustavnimi spremembami. Ob to 
stalno trčim o, kadar se skušamo drugače organizirati in tov ljudem, ki sp že 
sicer težko odločajo za kaj novega postane argument, da se še težje odločajo. 
Vsekakor je novosti uvajati težje, če jih zakonodaja ne stimulira ozirom a ne 
predvideva.

Dr. VRABL: Tudi mi se srečuje 
čeprav m enim, da bom o mi ta vprašan 
vsi nekako čakam o eden na drugega.

nas fo rm alna zakonodaja  pri
upoštev a jo ča  današn ja  vsebine .     . ____
obstoječe pravne organizacije, bolj potrebna kot pred sprejemanjem ustavnih 
amandmajev.

Ocena pa je_nekoliko različna za posam ezne kategorije udeležencev
' i  drugačna kot za študente  

globalno oceno, je ocena
vsebine samoupravljanja za pedagoške delavce ugodnejša kot pa je za 
študente ozirom a drugače povedano, študentje so vdosedan"  
pravnih predpisih im eli m
je v tem  smislu tudi __ _ _______
samoupravljanju kot pa pedagoških delavcev.

Omenil bi še vprašanje nivojev. Če ste vi dali ocen o , koliko se 
samoupravljanje razvija na temeljnem  nivoju, v bazi, koliko so npr. študentje 
zaobseženi kot celota v samoupravnem procesu in koliko so vsi pedagoški in 
nepedagoški delavci udeleženi v tem procesu, koliko pa se ta samoupravni 
proces odvija na drugem ali višjem nivoju, se mi zdi, da je  odgovor na to  
vprašanje v korist višjih nivojev drugega in višjih ter da je v škodo temeljnega  
nivoja. Mi sm o na naši šoli ugotovili med drugim tudi to , da je bila 
predhodna zelo aktivna oblika samoupravljanja npr. pedagoško znanstveni 
svet, ki ima skoraj vsak m esec dve do tri seje, da pa so bile deficitne  
samoupravne oblike in način obravnavanja na temeljnem  nivoju, na svetih  
oddelkov, svetih letnikov, delovni skupnosti in drugje. Zato se mi pri 
vprašanju vsebine samoupravljanja postavlja načrtno vprašanje, ali smo 
samoupravljanje pojm ovali predstavniško, posredniško in izključevali bazo

ustavnih

samoupravljanja postavlja načrtno vprašanje, ali 
ojm ovali predstavniško, posredniško in izključevali 

ali pa smo morali bolj vključevati bazo, kar se pri sedanjih ust 
spremembah še posebno poudarja.

Dr. VRABL: Navezal bi na vprašanje 
..................................... e In

i. V sferi družbenih služb p a  je po mojem  
snih vprašanj in ta vprašanja prepočasi 
specifično situacijo vlu vlada na polah še

ki ga je načel tov. Pestiček -  
vprašanje povezanosti stopnje Izobrazbe in uveljavljanja samoupravljanja . . . 
Menim, da poprečna stopnja izobrazbe ni v direktni zvezi oz. korelaciji s 
kvaliteto samoupravnih odnosov v neki sredini, ampak da so tu  od ločiln i 
drugi m om enti. V sferi gospodarstva je kljub nižji izobrazbeni stopnji 
uveljavljanje ustavnih amandmajev mnogo lažje, vsaj s teoretičnega stališča, 
ker so jim ti problemi mnogo bližji. V 
mnenju cel kup teoretičn o  nerešenih
rešujemo. Če pa se ozrem  čisto na specifično situacijov ld vlada n a 'p o lu .... 
posebej na visokih šolah, se mi zdi, da je tu problem se večji. Tu je vedno 
prisoten nerešen problem sodelovanja študentov v samoupravi. Ta problem < 
povezujem o tudi s sodelovanjem  študentov v samoupravljanju s 
priznavanjem statusa študentov. Menim, da bi morali to vprašanje načeti 
reševati, ker je to tesno povezano.

SODELOVANJE ŠTUDENTOV -  ENO BISTVENIH VPRAŠANJ
S. GERIČ: Postopen proces vključevanja študentov v upravljanje se je 

razvijal od  prvih oblik sodelovanja oz. prisostvovanja študentov v 
samoupravnih organih, ki je im elo namen neposrednejšega informiranja 
študentov, odvzeta pa jim je bila m ožnost soodločanja do oblike  
participacije študentskih predstavnikov, ko so v samoupravnih organih

amandmajev v sferi družbenih služb -  v sferi visokega šolstva -  v m očnem  
zaostanku. N ihče si ne upa storiti smelega koraka, vse so bolj ali manj 
poskusi, vse je_ še stvar dogovarjanja, sporazumevanja itd. Menim, da bo ta 
proces trajal še dolgo, preden bom o prišli do nekih oprijemljivih oblik  
uveljavljanja ustavnih amandmajev v samoupravljanje na visokih šolah.

Konkretno za našo šo lo  lahko rečem , da smo v zaostanku in edini 
korak, ki je bil storjen je bil ta, da smo formirali zbor delovne skupnosti in 
da smo povečali število delegatov študentov v samoupravnih organin, kar pa 
je po mojem mnenju premalo.

M. PESTIČEK: Leta 1950 smo uvedli samoupravljanje in smo ga pričeli 
najprej uresničevati v gospodarstvu, šele nato v družbenih službah. N o, mi pa 
pravimo, da je za samoupravljanje potrebna tudi neka določena stopnja 
idejnopolitične izobrazbe.

Sedaj, ko uveljavljamo ustavna dopolnila, so bile zopet gospodarske 
organizacije tiste, ki so prve pričele uveljavljati ustavna dopolnila, čeprav so 
tudi tam bile težave. Po mojem mnenju je povprečna stopnja izobraženosti v 
gospodarstvu na nekoliko nižjem  nivoju.

RAZVOJNI ODNOS GOSPODARSTVO -  VISOKO ŠOLSTVO
Mg. DŽONLAGIČ: Zdi se m i, da smo na visokošolskih zavodih leta 

1965 oz. .9 6 6  po takratnem zakonu uvedli samoupravo. Lahko rečem o, da 
to, kar se danes dogaja po veljavnih predpisih ni zakonito.

Korekcije so nujne, saj smo priča različnim tolm ačenjem  in praksi. Sam 
pa sem se dostikrat spraševal, zakaj nekatere novosti uvajamo tako pozno  
ravno na tistih zavodih, ki b i morali biti dejansko vodilni v tej smeri.

PROF. CAJNKO: Meni se zdi, d a je  pom em bno iz kakšnih izhodišč  
pristopamo k obravnavi tega vprašanja. Za m ene so v tej situaciji izhodišča  
vendarle malo drugačna kot pa so bila, predno smo pristopili k spremembi 
ustave. Vsaj v nečem  je razlika. Ustavne spremem be dajejo danes povsem  
jasen kriterij pravic, pristojnosti, dolžnosti, odgovornosti, samoupravljanja -  
(ki spadajo v pojem vsebine samoupravljanja). Sem sodi vprašanje ali je 
samoupravljanje direktno, neposredno upravljanje udeležencev delovnega, 
študijskega procesa pri nas ali pa to samoupravljanje pojmujemo kot 
predstavniški sistem, upravljanje predstavnikov v im enu nekoga itd., itd. 
Danes so stvari veliko bolj jasne, vem o, da je vsebina samoupravljanja proces, 
v katerem so neposredno, enakopravno, vsakodnevno in v celoti udeleženi

pred ustavnimi spremembami. Zato se mi tudi zdi, da bi pač ob vprašanju: 
odnos organizacije do vsebine samoupravljanja b ilo prav, če izhajamo iz teh  
sedanjih o z . že obstoječih  ustavnih kriterijev ozirom a načel. Če izhajamo in
dajemo oceno iz taksnih kriterijev, se slil 
zaki 
če

vendarle menja. Iz tega vidika
zakonodaja veliko bolj zaostala, odnosno je veliko bolj konservativna kot pa, 
če jo ocenjujem o iz drugačnih načel samoupravljanja. Naši pravni akti 
konkretno statuti šol in pravilniki šol zaostajajo vsaj za duhom  nove ustave
in za tem, kar smo na mariborskih šolah že večkrat poskušali d oseč i, npr. 
m očnejše uveljavljanje študentov.

Spominjam se konference pred dveml leti, ko smo zapisali celo v 
partijski dokum ent, da gremo s samoupravno prakso naprej kljub tem u, da

sodelovali z om ajano pravico odločanja v imenu študentskih m nožic 
kontinuirano, vendar je bilo Izhodišče utemeljevanje nujnosti enakopravnega 
sodelovanja napačno. Če ocenim o situacijo, kakršna je sedaj, moramo 
priznati, da smo še vedno v obdobju participacije študentov v 
samoupravljanju.

37. člen  Zakona o visokšem  šolstvu iz leta 1966 je zelo konkretno  
opredelil vlogo študentov In njihov položaj. Jasno je bilo rečeno , da so 
študentje enakopravni udeleženci v samoupravnem procesu skupno s 
profesorji in so predstavniki družbene skupnosti. Kot temeljne oblike 
samoupravne aktivnosti opredeli še oddelke oz. svete oddelkov in svete
letnikov. V statutih nismo znali ali h ote li tem eljiteje razviti teh temeljnih  
samoupravnih oblik . V glavnem smo se ukvarjali z vlogo študentov v svetih 
in pedagoško znanstvenih svetih šol, z njihovo številčno zastopanostjo, pa še
tu imamo svet v ožji in širši sestavi, tako, da študentje soodločajo  le o 
nekaterih vprašanjih. To je vsekakor čudna situacija.

Skratka oddelke in letnike še nismo razvili kot tem eljne samoupravne 
enote, še večja slabost pa je to , da študentje za študij, torej za delo in na tej 
osnovi sodelovanje v upravljanju, niso materialno stimulirali, on i so še vedno 
iz ločen i iz celotne sfere materialnega stimuliranja in financiranja.

Mg. DŽONLAGIČ: Menim, da se je sodelovanje študentov v
samoupravljanju razvijalo v tej smeri in tako daleč, kot se je razvijala splošna 
teorija o samoupravljanju. Važno je, da imamo danes nov pristop. Prvotni 
pristop je bil resnično čisto delegatski. Zato se mi zdi, da razvoj še traja in se 
bo še nadaljeval. Struktura samoupravljanja na visokošolskih zavodih pa 
mora biti takšna, da bo čim bolj zagotovila interese vseh udeležencev v 
pedagoškem  postopku. Samoupravljanje naj bi bilo čim bolj neposredno, na 
cim  nižjem nivoju, kar bo tudi zagotovilo učinkovitost dela, na drugi strani 
pa mora računati študent poleg zagotovitve svojih pravic v sistemu  
samoupravljanja še na svojo pripravo za b o ‘ 
delovnem  mestu. Naj bi mu tudi to  oila neka šola.

Ipravo za b od oče samoupravljanje na 
aj bi mu tudi to  bila neka šola.

Dr. ČRNKOVIČ: Pridružil bi se tej splošni ugotovitvi, da je najšibkejša
točka v sedanji stopnji razvoja samoupravljanja v visokem  šolstvu, 
sodelovanje študentov. O sebno pa ne iščem  rešitve tega zamotanega 
vprašanja v delovnem  statusu študenta. Bila bi verjetno potrebna posebna
--------------- *—  .. *—  ,--------------------  . — •-»  j a študenta. Nedvom no je, da

— ____  , _______  _____ ionlrati in dati optim alnih
rezultatov, če pri odločitvah študent ne sodeluje. Za m ene je njegovo 
sodelovanje pomembnejše kot pa sodelovanje zunanjih predstavnikov (kot

nta v 
tako

živel, kot živi danes? Njegov način življenja se ne bo bistveno spremenil, ker
pravilno

razprava o tem , v čem  je speclficlranost položaja študenta. N edvom no je, da 
upravljanje šole ne more optim alno funkclo
rezultatov, če pri odločitvah študent ne sodi
sodelovanje pomembnejše kot pa sodelovanje zunanjih predstavnikov (kc 
jih im enujem o). Kai se v smislu pospeševanja ali sodelovanja študenta  
upravljanju^ doseže, če^on dobi ^delovni status, pri katerem bo ravno tak

H .  - _ _ И И И И И И И И  m  _ Ш Ш -
reševanje nekaterih materialnih vprašanj, vendar ga s šo lo  materialni interes

upravljanju ______ , . . .     .     „  __________ ________
živel, kot živi danes? Njegov način življenja se ne bo bistveno spremenil, ker 
njegov Interes ni materialni interes. Zainteresiran je sicer za

ne povezuje. 
D. K R AČUN: Rekli ste, da študent materialno ni zainteresiran, Ali ni 

eden izm ed bistvenih razlogov neučinkovitosti visokega šolstva v tem , da 
' ' uda:

°d
razlogov, da študentje nism o stimulirani za boljše delo.

S. GERIČ: Dal Študent Je prvenstveno odvisen od statusa, ki ga ima

ravna materialni položaj študentov ni ali Je vsaj zelo malo odvisen od njegove 
delovne učinkovitosti oz. od njegovega študijskega uspeha. To je eden od  

.............................oljše del

njegova družina, ni pa odvisen od dela, ki ga opravlja s tem , ko študira.



Dr, CRNKOVfC: Študent bo nagrajen, Cimprej bo končal študij, tem  
prej bo prišel do nagrade. Cim uspešnejše bo študiral, uspešneje bo kasneje 
delal, tem bogateje bo nagrajen.

S. GERIČ: Najbrž je eno osrednjih vprašanj, kako študente vključiti v 
TOZD. Če izhajamo iz vašega izhodišča, sledi, da študentje ne morejo biti 
člani tem eljne organizacije združenega dela. Če pa bodo, bodo preko 
delegatov, kar pom eni, da bo večina izključena iz delegatskega sistema.

O sebno sem globoko prepričan, da moramo celotn i razvoj usmerjati 
tako, da se bo študij vedno bolj izenačeval z vsem i drugimi oblikam i dela, s 
čim er bom o vedno bolj izenačevali položaj študenta s položajem vsakršnega 
drugejga delavca. In če je temu tako, potem takem  morajo biti študentje že v 
času študija člani organizacije združenega dela. V samoupravno strukturo pa 
bodo vključeni preko svojih delegatov.

Dr. CRNKOVIČ: Še vedno ostajam pri istem , ker resno dvom im , da se 
da status študenta na visoki šo li poistovetiti s statusom  delavca v 
proizvodnji. Kakor ni prav, da ga istovetim o z reprodukcijskimi sredstvi v 
tovarni, tako sem prepričan, da se ga tud i ne da poistovetiti z delavčevim  
statusom  v produkciji. To ni isto delo, to ni isti odnos do dela. T o je prav 
gotovo specifičen  položaj, zato se bo morala najti specifična rešitev v 
samoupravni družbi. Ne morem prikazati n iti vizije, kakšna naj bo ta rešitev, 
samo dozdeva se mi, da se t  analogijo po delavcu v produkciji ne da 
definirati položaja študenta. Je absolutno specifičen.

Prof. CAJNKO: Kljub tem u, da ta proces im enujem o specifičen  (kakor 
tudi je), kljub tem u, da ga sedaj označujem o kot družbeno koristno in 
potrebno delo, m islim , da ni nobenega dvoma, da je to  dejavnost, da je to  
kakšno delo, iz katerega izhajajo tud i tem eljne samoupravne pravice. Menim, 
da so v tem  smislu ustavni am andm ajipostavili „piko na i“ , ce  je do sedaj še 
ni bilo. Tako, da so, po m ojem  mišljenju, dvomi tu odpadli, čeprav ta 
načelna jasnost ozirom a rešitev še ni dobila ustreznih zakonskih, 
organizacijskih in drugih konsekvenc. Mislim, da je načelno jasno, da je to  
takšna dejavnost, iz katere izhajajo tem eljne pravice vseh udeležencev tega 
procesa. ,

Če je bilo do sedaj jasno, da so pedagoški delavci im eli vse pristojnosti 
samoupravljanja, in č e  Je bilo vprašanje samo za študente nejasno, b i moralo  
postati sedaj jasno, da so tudi študentje polnopravni udeleženci tega procesa 
in da iz tega tud i izhajajo do ločen e tem eljne samoupravne pravice za vse. To  
pom eni, da jim v vseh bistvenih vprašanjih študijskega koncepta ne gre 
kratiti pristojnosti, pravic in odgovornosti. Da pa gre vendarle za ta k o  
specifičnost, ki bo v nekaterih vprašanjih upravljanja tega procesa izražena 
na svoj način. Vendar pa to  ne bo kratilo tem eljnih jra v ic  samoupravljanja 
študentov. Osebno tako stvari razumem. In še vprašanje, kaj je pravzaprav 
samoupravljanje In njegova vsebina. Menim, da je vsebina naših zavodov, 
vsebina, o  kateri razpravljamo, in ki jo je treba na najustreznejši način  urejati, 
da je ta vsebina pedagoški, študijski in raziskovalni proces, ki ga je težko  
razdvajati. N em ogoče je razdvajati pedagoški proces od študijskega in 
pedagoški proces od raziskovalnega ali pa, da raziskovalni proces razdvajamo 
od študijskega procesa. To so trije sestavni elem enti procesa, v katerem  
živimo in delam o. Prav tako jih je skoraj nem ogoče razdvajati v pogledu

Dr. CRNKOVIČ: Komu pa je odgovoren, č e  ima delovni status? Kaj se 
s tem  spremeni?

S. GERIČ: Odgovoren je sebi in družbi, zakaj njegov vsakokratni 
položaj bo odvisen o a  uspešnostijpri študiju.

J. ZAGOŽEN: Pri štipendijah in posojilih obstajajo lestvice, ki so v 
pozitivni kolrelaciji z doseženim  studijskim uspehom  slušateljev. A k o dijak v 
sredni šoli uspešno študira, je velika verjetnost, da dobi štipendijo za 
nadaljnji štu d ij To pom eni, da se delovni status ne om eji samo na študij na 
višjih in visokih šolah, am pak tud i na srednjo šolo.

D. KRAČUN: Po m ojem  mnenju je 700  ali 800  din štipendije, (k i je 
relativno dobra štipendija) malo in ne zadošča za življenje, ampak je to  le 
dodatek, da se lažje prebijemo. Če pri tem dobi za uspeh 1 0 0  din več  ali 
manj, to  ni isto kot osebni dohodek  delavca,po rezultatih dela. Zavzemamo  
se za primarnost dohodka študentov, ki bi bil odvisen zgolj od uspeha 
študija. Tako bi lahko rekli, da bi ljudje bili bolj stimulirani za študij tudi 
glede nav to , da so dohodki kasneje v poklicu precej izenačeni, ne glede na 
stopnjo študija.

Če bi študent že v času svojega študija za svoj izobrazbeni kvalitetni 
študij prejemal primerne dohodke, b i pom enilo , da kasnejše razlike niti ne bi 
bile tako pom em bne. S tem , ko je doštudiral, mu je dana m ožnost delati 
bolje, učinkoviteje in tud i kvalitetneje. Iz tega bi prav gotovo tud i izhajal 
kasnejši razpon dohodkov med tistim , ki je študiral in tistim , ki ni. Ta 
razpon pa naj ne bi im el osnove v tem , ali je kdo prej akumuliral znanje -  to  
pom eni investiral in nekdo drugi, ki je postal takoj aktiven in ni akumuliral 
znanja.

INTERES ŠTUDENTOV
Prof. CAJNKO: Še eno vprašanje me zanima. To je vprašanje interesa 

študentov za samoupravljanje. A li so študentje zainteresirani ali ne?
D. K RAČUN: L očim o lahko eksplicitni in neposredni interes študenta  

do samoupravljanja in pa im plicitni -  posredni Interes. Na primer -  
konkretni izpitni režim pri predm etu, ki ga študent študira, je objekt 
njegovega neposrednega eksplicitnega interesa. To pom eni, da bo v tistem  
obdobju neposredno prizadet in se bo s tem  m iselno ukvarjal. Ta njegov 
neposredni interes preide v posredni interes takrat, ko se študent neposredno  
s konkretnim  delom  ne ukvarja. Če prav takrat neposredno ni zainteresiran 
za to  vprašanje, pa vsekakor je v področju njegovega interesa problematika  
razvoja in dela na visokošolskem  zavodu. Če obravnavamo kom pleks dela 
visokošolskega zavoda kot ce lo to , ne m orem o lo č it i tega na nekatere 
parcialne dele, ki so pač trenutno v interesu tega in drugič v interesu drugega 
študenta.

J. ZAG O ŽEN: Prav bi bilo, da bi skušali ugotoviti v smeri razmerja 
interesov študenta in profesorja.

S. GERIČ:v Res jev da imajo študentje In profesorji večkrat različne 
interese, kar pa še zdaleč n i bistvena značilnost. V resnici ima profesor, ko 
se zaveda svoje odgovornosti in dolžnosti do študentov in družbe interes, da 
študent čim bolje opravi svoje delo . Prav tako je odgovoren študent

samoupravljanja. Vsem uslužbencem  gre temeljna pravica samoupravnega 
urejanja, to  pa še ne pom eni, da bodo vsi o vseh vprašanjih tudi od ločali. 
Nekatere razlike glede tega se bodo verjetno (vsaj še nekaj časa) ohranile.

Na vprašanje, kaj je samoupravljanje, pa bi lahko dejali, da je to  
poseben način upravljanja z delovnim, pedagoškim , študijskim in 
raziskovalnim procesom . Tu ne gre n iti za avtoritativni način n iti za 
parlamentarni način , n iti za birokratski ali tehnokratski, pač pa gre za način, 
v katerem od ločajo  o vseh vprašanjih tega delovnega, študijskega in 
pedagoškega procesa vsi udeleženci neposredno in posredno ter 
enakopravno. Če samoupravljanje tako pojm ujem o, so stvari jasne. 
Študentom  gredo primarne in originalne pravice samoupravljanja, če  ga 
priznamo kot samoupravnega udeleženca tega procesa. Če pa ga še naprej 
priznavamo le kot objekt in če  sm o samo učitelji subjekt, potem  pa je to  
popolnom a druga zadeva, potem  to  ni več samoupravljanje.

D. KRAČUN: Torej implicira to  tud i enakopravno članstvo študentov  
v TOZD?

Prof. CAJNKO: Da, kajti razloga ni, da b i študentu kratili pravico, da je 
član TOZD. Kljub specifiki njegovega položaja,, njegove študijske dejavnosti 
ne bi m ogel v TOZD enakopravno urejati s vprašanjem pedagoškega procesa.

M ATERIALNA NEODVISNOST ŠTUDENTA SAM OUPRAVLJALCA
S. GERIČ: Ustava pravi, da samo delo in rezultati dela določajo  

položaj človeka. Če je tem u tako, se ,m oram o vprašati, ali določa položaj 
študentov njihovo uspešno ali neuspešno opravljanje dela. Še vedno trdim, 
da njihov položaj in m ožnosti prvenstveno opredeljujejo socialni status 
staršev. Zato bom o m orali prej ali slej takšno determiniranost študentov  
odpraviti in postaviti študente v odvisnost z uspehi pri delu.

Mg. DŽONLAGIČ: A li se vam ne zdi, da je to le eden od elem entov v 
kompleksu uspeha ali neuspeha?

Dr. CRNKOVIČ: Opisana situacija ni pot reševanja tega vprašanja v 
tem , da študentu daš delovni status, o n  mora biti neodvisen od socialnega 
položaja staršev, neodvisen od tega, kje živi in kje je šola. Študentu mora biti 
dana m ožnost, da izkoristi pravico do izobraževanja, da se neobrem enjen s 
socialnim i, materialnim i in drugimi vprašanji pojavi kot poseben elem ent v 
tem procesu. Tako neobrem enjenega pa se naj obravnava kot udeleženca v 
procesu.

Prof. CAJNKO: Gre še , za način financiranja. Če bi se način  
financiranja Izobraževalnega in študijskega procesa spren\enil v tak odnos, v 
katerem je važno, kdo je neposredno zainteresiran za studijski proces ali 
gospodarstvo oz. družbo v celo ti, se mi zdi, da bi se dalo na tak način  
financiranja, postaviti tudi študenta v bolj neposredno zvezo s procesom  
dela. S tem pa bi iz loč ili tiste, ki po deset let študirajo zato, ker imajo 
njihovi starši take neizčrpne finančne m ožnosti.

Mislim, da bi se študentje pri drugačnem načinu financiranja mnogo 
lažje „obračali" in bolje kot se sedaj.

S. GERIČ; S tem  bi dosegli, da pi bil študent najprej zainteresiran za 
uspešnost svojega študija oz. za boljše rezultate svojega dela. Bil b i bolj 
odgovoren. S tem  bi se spremenila tud i socialna struktura, ker bi bili vedno  
bolj neodvisni od socialnega statusa staršev.

Prof. CAJNKO: Komu je sedaj študent sploh odgovoren, č e  doštudira 
ali ne?

zainteresiran, da bo čim prej in čim  kvalitetneje opravil svoje delo, torej 
doštudiral. Da pa bo lahko uspešno opravil svoje delo, bo moral čim bolj 
sodelovati pri programiranju tega dela (pri sestavi učnih programov, 
predm etnikov itd.), skratka pri koncipiranju vsebine in m etode dela na 
visokošolskih zavodih.

V časih smo prav sm ešni, ko pravimo, da študentje niso zainteresirani za 
,,samoupravljanje . Tega interesa nimajo prvenstveno tisti študentje, ki ne 
študirajo. Tisti, ki žele študirati, so zainteresirani za čim večjo  vlogo v 
upravljanju, ker bodo tako njihovi končn i rezultati boljši, zakaj.tudi pogoji, 
dela bodo boljši.

J. VITEŽNIK : T eoretično bi se morala Interesa zlivati. Profesorjev 
interes je napredovanje pedagoškega procesa. Njegov interes je, da študentu  
čim  vec  da. S tem  pa ga že avtom atsko sili v odnos sodelovanja na 
enakopravni ravni. Ob takem  sodelovanju pa se interesa skladata in se zlivata
v eno.

Prof. CAJNKO: To vprašanje sem sprožil zato, ker sm o pred dvema 
letom a, ko sm o raziskovali ta vprašanja ugotavljali razliko. Ko sm o spraševali 
profesorje, sm o dobili odgovor, tla so študentje večinom a malo
zainteresirani. Obratno pa sm o dobili pri študentih odgovor, da so le-ti v 
večin i zainteresirani za samoupravljanje. Zanimivo je, zakaj eni pravijo tako, 
drugi drugače.

Dr. C R N K O V IČ :, Bilo je slabo zastavljeno vprašanje. Profesorja ne 
moreš vprašati, če, je študent zainteresiran za samoupravljanje. T i lahko 
profesorja vprašaš, ali študentje kažejo zanimanje in sodelujejo v
samoupravljanju.

Prof. CAJNKO: To se pravi, da je eden od razlogov pasivno
prisostvovanje študentov na sejah, raznih svetih. Pri tem  pa nism o šli globlje, 
da bi ugotovili, zakaj tako poenostavljeno mnenje.

Zadeva pa ni tako enostavna. Gre za to , ali so študentje res
zainteresirani. (Strinjam se, da so zainteresirani predvsem za štu d ijsk ijroces)  
Ali jim obstoječa organizacija samoupravnih odnosov in šole om ogoča ali ga 
stimulira ali ga celo  prisiljuje, da se aktivira v tem  študijsko samoupravnem  
procesu, ali pa mu tako, kot je bilo doslej, pravzaprav preprečuje in ne daje 
stim ulacije, da se aktivira v,izboljševanju studijskega procesa? Po mojem le  
obstoječa organizacija šole študenta prej odbijala ozirom a celo  onem ogočala  
njegov samoupravno študijski interes kot pa obratno. Zato m enim, da je
vivprašanje „ali ste zainteresirani za samoupravljanje ali ne", res le formalno. 
Vsebinsko vprašanje pa je, ali so ti pogoji taki, da študenta stimulirajo, 
navajajo, ga silijo v aktivni odnos, ali pa je organizacija form alistična in se 
zadovoljujejo s formalno participacijo.

V tej smeri bi morali stvari spreminjati v  tem eljnih oblikah In tu dati 
študentom  več m ožnosti, več pogojev, več  kom petenc in več pravic ter več  
odgovornosti.

Vprašanje učnega načrta, pogoji študija, materialna osnova šole, 
organizacija stud,ija, m etod e pouka, odnosi na šoli, učn i pripom očki, 
nadaljnji razvoj šole, raziskovalno delo, norm ativni akti itd., itd., to so 
vprašanja, ki neposredno zadevajo študenta v „glavo", v „m ožgane", v njihov 
studijski interes. Norm alno je, da tu dam o študentom  vse m ožnosti 
sodelovanja in soodgovornosti. Menim pa, da doslej nism o kaj posebnega 
storili za to , da bi študenta aktivirali okrog teh vprašanj. To lahko rečem  vsaj 
iz pretekle prakse na šoli.



Kakšna naj bo ★  
kadrovska politika

★  ★  ★

Ni nak ljuč je , da pričen jam  sestavek z iz rekom : „M nogi m is ijo , d a  znajo  | 
bolje od t is t ih ,k i  zn a jo ."

Vsak napredek  in uspeh v sleherni organizaciji združenega dela je  
odvisen predvsem  od k ad ro v sk e  zasedbe in odnosa  do  najuspešnejših  nosilcev 
napredn ih  gospodarskih procesov v ije j.

S kadrovskega v id ika in n jene p o l i t ik e ,k i  s e je  oblikovala  v oko lišč inah  
razvoj ne p o ti pod jetja  in  d ružbenega razvpja nasp loh , je  pravzaprav 
poglavitno  to , da danes prihaja v ospredje ta k o  im enovani človeški f a k to r ,k i  
ga poznam o  k o t enega izm ed m o čn ih  e lem entov  proizvajaln ih  sil, m nogokrat 
pa celo  k o t  k l ju č n o  izhod išče  za  vsestrandca prizadevan ja p ri opravljanju 
funkcij dela in sam oupravljanja.

D osedanje analizo in  raziskovanja te  p ro b lem atik e  nam d o m ala Ш 
om ogočajo  zanesljive sklepe. V vsem tem  obdob ju  razvo jne poti. 
nedvoum no kaže  na uspešno  v o deno  poslovno  p o litik o , j e  bila 
p rič u io č a k  adrovaka po litika  p rem alo  jasn o  opredeljena.

V naši d ru žb i sm o prešli p o t od obdob ij, k o  so se p ri izb o ru  strokovnih  
kadrov  poudarjali v prvi v rsti ali ce lo  sam o p o litič n ik  rite rjji, do  d an es ,k  o so 
se razširili pojavi m anagerstva, e litizm a m  team okracije , k i  o n em o g o ča  
delovanje širše k adrovsk e baze.

T oda vsa ta  p o t dveh skrajnosti, z  vsemi slabostm i v rje j, je  bila, k o t  
kaže , nujen davek za fo rm ira rje  sam oupravno  m isleče osebnosti. T a p o t nam 
je  tu d i izoblikovala ja s n o  p redstavo  o tem , d a j e  kadrovska p o litika  ena od 
bistvenih k o m p o n en t poslovne po litike  sleherne organizacije.

Prav zaradi tega tu d i naša d ru žb en a  sta lišča  o  kad ro v sk i p o litik i 
p o u d a ija jo  neizog ibno  re fo rm o  dosedan je kadrovske prakse: zam en ja ti vse 
tiste, k i so -nesposobni in k i  zavirajo razvoj sam oupravljanja  in socializm a. 
S p ričo  tega je, n u jn o  na sam oupravni osnovi o m o g o č iti sposobnim  in 
progresivnim  kadrom , da  prevzam ejo u strezn e  d ru žb en o ek o n o m sk e  in 
po litičn e  funkcije.

P o u d a r i ti je  treb a , da bo  težk o  u resn ič iti cilje gospodarske in d ružbene 
reform e, če  se ne realizira tu d i kadrovska refo rm a. V zvezi s tem  je  tre b a

-  p lan irarj e k ad rov  je  ena k lju č n ih  nalog vsake d elovne organizacije;
-  v isoka sto p n ja  p ris to jn o sti in  te j u s trezn a  s to p n ja  odgovornosti na  

posam eznih  delovnih  p o d ro č jih  je  od raz  d o b re  kadrovske po litike ;
-  sistem  m ateria ln e  in  n em ateria lne  stim ulacije  m o ra  b iti tak , d a  kadre  

n e n eh n o  vzpo d b u ja  k  bo ljšem u  delu ;
-  o rganizacija in  de litev  dela  m ora b iti tak a , d a  b o d o  izko riščene  

najboljše zn ač iln o s ti (sp o so b n o sti in znan ja) delavcev;
-  k ad ro v sk a  služba m ora im e ti v de lovn i o rganizaciji ta k  po ložaj, k o t  ga 

im ajo n ajpom em bnejše  službe.
Poleg tega  m o ra  b iti  k a d ro v sk a  p o litik a  realna, e lastična , d osledna, 

p rav ična , ja sn a  in  razum ljiva, d e m o k ra tič n a  in h u m an a , p rizn av a ti m ora 
č loveku  njegovo ind iv idualnost in  b i t i  usk la jena z in teresi širše sam oupravne 
družbe.

D osedanji tvo rc i kadrovske  po litik e  so b ili sam oupravn i organi, 
Ib en o p o litjčn e  organizacije, s tro k o v n e  službe in  vodstveni kadri. V elik  
odgo v o rn o sti za  iz v a ja le  kadrovske  p o litik e  nosijo  prav vodiln i in 

vodstveni kadri, z lasti lin ijsk i in štabn i vodiln i delavci, k i so pravzaprav sta ln i 
tvorci k ad rovske  po litik e , saj se m orajo  v vsakodnevnem  vodenju  poslov 
ozirom a opravil o z ira ti na  n ače la  k ad rovske  p o litik e , se p o  njih rav n a ti in na 
osnovi te h  sp re jem ati u s trezn e  o d lo č it'

ia niso le v d o m en i posam ezn e  delovne organizacije. 
N anje im a o d lo č u jo č i vpliv širša d ru ž b e n a  skup n o st. Ob tem  pa  se nam 
log ično  vsiljuje vprašanje , k ak o  u resn ič iti vsa ta spoznanja. Za vsak te h n ič n i 
n ap red ek  so najvažnejši trije fak to rji, k i im ajo  več d im enzionaln ih  zvez. Ti 
so: zna ti, h o te t i  in  m o č i. E n o  d im enzijo  p redstavlja zn an o s t, d rugo 
p ra k tič n a  po litik a , tre tja  pa  k o t  k aže  še ni dograjena. Z n an o st ve, kaj h o č e , 
vendar ne m ore  u re sn ič iti h itre jšega  in  učinkov ite jšega  razveja , k e r  ji ni 
dano , da o d lo ča . P o litik a  h o č e  in  m ora, vendar n e  uspe , k e r  zaradi velike 
o pera tivnosti ni dovolj p ripravljena. Da bi to  nadom estila , angažira 
znanstvene delavce k o t  izvrševalce, to d a  b rez  posebnega uspeha,j>aj vem o, d a  
nekaj lastovk  še ne  prinese pom lad i. N avadno  se le-ti sp rem ene v opera tivce , 
m isleč, d a  lah k o  rešu je jo  p rob lem e sam i. O dločilne je  p a je ,  da  se angažira  in 
uporab lja  zn an o st oz irom a, d a  se u resn iču je  znanstvena  p o litik a  in to  od 
poslovne, izobraževalne o z iro m a kadrovdcc , razvo jne  d o  d ržavne in  idejne.

.
T a tre tja  še n edogra jena  d im enzija , k i naj b i u re sn ič ila  to  „ z n a ti"  in

m o č i" , pom e nr rešiti tu d i m trejSi d n i zbe n o-eTo n om sk I razvo j. S edaj je  že 
izob likovana in  znan a  rešitev  — radikalizacija kadrovske p o litik e , k i  b i naj na 
osnovi so c ia lis tične  d em okracije  ustvarila  tra jnejše  o d nose  m ed organi 
sam ouprav ljan ja  in d o b ro  o rgan iziran im i in sp osobn im i s trokovnim i 
službam i te r  angažirala  in  s tim u lira la  kad re  z iz jem nim i spe

P o tem tak em  b o d o  u č in k o v ite jše  rešitve m o žne J e |8 '  j 
dobili na  vseh pom em b n ejših  m es tih  v d elovn ih  «

■ _____________________

Kom unist nikakor ne sme 
vse narobe. On se nikakor ne s;

sebe za nepogrešljivega, ne sme se obnašati drzno in misliti, da je  pri njem vse prav a pri d r  
re ti v svoj oklep, se hvaliti ter zapovedovati. .

ustvariti d ru žb en o  k lim o  in  ide jno  en o tn o s t, d a  b i se k ad ro v sk a  p o litik a  kar 
se da  dem okratiz ira la . V k ad ro v sk i p o litik i še vedno m anjkajo  nekatere  
p rocedure, m e to d e  in tehn ike . P o tre b n a  je  so d o b n g ša  sam oupravna 
tehnolog ija  pri sp rejem anju  od lo č itev . T ortj / j e  treb a  ob likovati takšen 
sam oupravni m e h a n iz e m ,k i b o  reguliral pravice, d o lžnosti, odgovornosti in 
sankcije, da bi bili dosežen i p lan iran i rezu lta ti in om og o čen a  afirm acija 
u stvarjalne sposobnosti k a d ro v . T o  pa  spet zah teva uveljavitev 
računaln iikega  voden ja k a d ro v sk e  po litik e , k a j t i  pravilen odn o s do 
sposobnih  in progresivnih k adrov, d o  ustvarja ln o sti sp loh , j e prvi pogoj [  
te h n ič n i napredek .

D andanes živim o v o b d o b ju  in tenz  
sposobnosti. U gotovitve "zadn jih  raziš!

g ta jam o vdelu,_ 
pa  tu d i p ri a  '

l v organizaciji le, če  
sto . Č lovek k i ni na 
ih in sam oupravnih  

ustvaija  slabe m edsebojne 
tvljanjc in gospodarjenje 
o u resn iču jem o  s p o m o č jo

m ožnosti ne izrabljam o v celo ti, 
posam ezna delovna skupnost že 
p roizvajalna in T m an č n a  sredstva (
še večje uspehe. T o  pa  pom eni, da 
uporab i znan ja  in sposobnosti, s ti 
delovnim  ljudem . In prav v tem  o b d o b ju , k o  pi 
in  njegove sposobnosti izvor d ružb ttoe m o č i "  
d ružbene po litike  p rav k ad ro v sk a  p o litik a .

T od a  človek  bo  osnovni nosilec vi 
b o m o  dosegli, da  p ride pravi človi 
pravem  delovnem  m estu , ne o p f  
nalog, h k ra t i  pa j e  nezadovoljen  
odnose, k a r  negativno vpliva na  proizvaji

N ače lo  „prav i č lovek  na pravo de lovno  ^  
k adrovsk e politike. K adrovska p o litik a  naj b o  to ?  
pravil in navodil s ciljem , č im  bolje razp o red iti kai 
strokovni in  osebni razvoj. T ik  o d e fin iran a  kadrovska pofil 
odnose m ed  zaposlenim i č lan i delovne sk u p n o s ti in  tu d i  k an d id a ti za 
zaposlitev  v njej.

Č e  h o čem o , da  bo  kadrovska p o litik a  uspešna, m o ram o  d o seč i, da  b o d o  
njena n ače la  in spoznanja prežem ala c e lo tn o  delovno  organizacijo , predvsem  
pa  naj odgovornejše organe in vodilne kadre.

Ta nače la  in spoznan ja b i lah k o  strn ili tako le :
-  za uspešno  delovanje vsake delovne organizacije so najpom em bnejši 

u s trezn ik  adri;
-  na prvem  m estu  j e  p o tre b n o  zagotoviti, da  b o d o  najboljši delavci 

zasedli v i |  a vodilna in  d ruga k lju č n a  delovna m esta;
-  največjo  k o d o  povzročajo  n eustrezn i k  adri na vodilnih delovn ih  

m estih ;
-  delavcem  je  tre b a  zago to v iti n enehn i razvoj na izobraževalnem  

po d ro č ju ;
-  sposobnim , in iciativnim  in  re sn ičn o  angažiranim  kadrom  m ora b iti  

o d p rta  p o t n ap red o v a ij a;

d ru žb en e  in p o litič n e  fu n k c ije  najsposobnejši in  so c ia lis tično  nap re  
k ad ri, ki b o d o  om ogočili teamsfco delo , več s trokovn jako  
izko riščan je  znanstven ih  spoznanj in m e to d , več jo  e n o tn o s t n ap redn ih  :
up o rab o  učinkov ite jšega  sistem a odgovornosti.

л В  W t

l e  u po rabe  človekovega znanja in 
[vanj pa  k a ž q o , d a  ustvarjalnih 

■ c e lo tn a  d ru žb a , bi n a m re č  tu d i 
sedanjih m o žnostih , ki jih  da je jo  
|d a je jo ?  op. u red .), lahko  dosegala 

d ejavnosti č loveka, v 
tavljanju perspektive 

Slovele, tjeg o v o  znanje 
edišče m izhodišče

SME 
Z MS

JICE R A Z V O JA  DELA KLUBOV IN NAČIN POVEZOVAIN JA Z

V novem s is temu f inanciranja, naj bi delovne in družbene organizacije 
financirale neposredno porabn ike  sredstev, (npr. Jo le) od  Česa naj bi imele 
kasneje tud i korist. Pri tem š tude n ti  ne m orem o ostati neprizadeti, ker je od 
sredstev odvisna kvaliteta, k o n č n o  pa tud i kvantiteta študija. O zavzemanjih 
v povsem sindikalistični smeri  b o m o  študenti vztrajni v svojih zahtevah, 
vendar moramo razum eti globlji p o m en  situacije, v  kateri se bo znašlo visoko 
šolstvo. G otovo je, da je šolstvo ta k o  v velikih težavah predvsem zaradi
neprilagodljivosti potrebam gospodarstvi  
tisti, ki bom o seznanjali študentski cent 
prostora. Razen organiziranja študentov v 
klubov organizirani tudi na m atičnem  . 
naj bi tekla ta organiziranost. N e strjemo 
one strani. Delovanje študento  
oddaljenosti od  m atičnih  obč  
konference zveze mladine. Pri

oram o b iti študentje  
rJam i širšega družbenega 
lskih centrih bom o preko 
Morda je vprašljivo, kako 

irati raznih variant iz te ali 
kluba naj bi zaradi določene  

usm erjeno predvsem v občinske  
bi se seznanili predvsem s tek o čo

problem atiko mladine v m atičnih občinah, mlade na m atičnem  področju pa 
bi seznanjali s problem atiko kluba in pa tudi širše študentske populacije 
visokošolskega centra. Tako povezovanje b i dokazalo, da je mladina eno, je 

angažirana n fr a z lič n ih  področjih, konkretno študentje na študijskem. 
Lizi m ladost in žefia jjo boljši prihodnosti, kajti namen večin e elanov  

kluba je, vrniti se na m atično  področje in s svojim ravnanjem koristili širši 
skupnosti pri uresničevanju pozitivističn ih  in naprednih teženj. Udejstvovali 
naj bi se preko delegatov v občinsk i konferenci ZMS. T i delegati naj b i b ili 
po m ožnosti član i IO klubov, kajti taki b i klub kontinuirano obveščali o 
svojem delu v občinskem  merilu. Menim, d a je  tako število zadostno. Namen  
tega poslanstva naj bi bil vsaj v začetku  informativnega značaja. V ukrepih  
stabilizacije pa je to  tudi edino upravičeno. Po potrebi bi se v razne delovne 
skupine pritegnilo d o ločen o  število študentov, po načelu paritete iz 
trenutno dveh visokošolskih  središč v Sloveniji.

Sodelovanje z ZMS pa bi b ilo le preveč enostransko, zato bo nujno  
potrebno delovati tudivv sindikatih, socia lističn i zvezi delovnega ljudstva ter 
drugih družbeno političn ih  organizacijah.

Tudi štipendisti b i morali v podjetjih, v katerih imajo štipendijo, po 
svojih m ožnostih  aktivno delovati v mladinski organizaciji. Zaradi 
pom em bnosti teh  poslancev, bi jih naj potrdil tudi IO SŠ V Z, seveda na 
predlog kluba. S tem  bi tudi IO-jl postali zainteresirani za delo in tokove v 
širši družbi, t i študentje-predstavnlki pa b i b ili za svoje delo odgovorni tudi 
najvišjim študentskim  forumom.- T one Cerjak



PIC A SSO , SLIK A R  M O D RIH  R E V E Ž E V , M A TER BREZ M LEK A , S PR SI, 
KI SO JIH  R A Z G R IZ L I M O D RI O T R O C I; IN  SL E D N JIČ  S L IK A R  
V E D R IH  K O M ED IJA N TO V

A drian  G rizo ld

O brn ila  s ta  se za nek im  m alim  č lovekom , ob lečen im  v sv inčeno  m odro , 
k o t da  bi bil cinkar; njegov k ra tk i o d p e ti sukn jič  je  valoval oko li živo rdeče  
šp o rtn e  m ajice, m ed tem  ko m u je  h la č e  d rža l pas iz rd eče  flanele, 
trad ic io n a ln i pas tesarjev  tiste  dobe. Č lovek  z o č m i, sijoč im i k o t črn o  
g rozd ič je , p o k rit z angleško čep ico , izpod k a te re  m u je  p ram en  las padal na 
eno  č rn o  jag o d o . Picasso.

S likar s e je  ro d il leta 1881, v id iličnem  m es tu  M alaga na  obali A tlan tik a . 
S likarstvo  je  štud ira l v Španiji. O d 1904 je  živel v Parizu , k je r se je  najprej 
seznanil z im p resion isti, p o tem  pa je  prišel pod vpliv T o u lo u sa -L a u tre c a .

N iti v m lad o sti n i Pablo  Picasso n iko li vzbujal videz človeka, ki naglo 
sk lepa  prija te ljstva; n o , k o lik o r je  sp loh  b il sposoben  za oh o lo st, k i jo  je  
skrival pod  p rep rosto  nepazljivostjo , to lik o  je  znal vselej p o p u šč a ti 
im pulzom , k i j ih  je  v h ip u  precen il, da  so na  m estu . Dve zrni črnega  ribeza  
sta odsevali v dveh ogljih  obsijanih  s soncem .

Njegovo d e lo  delim o n a  več obd o b ij. V  „m o d ri faz i"  (do  1904) 
generaln i m odri to n  sim bolizira  b rez izhodn i življenjski položaj brezdelnežev  
m  revežev. Tej je  sledila faza ( 1 9 0 4 -1 9 0 6 ) ,  v k a te ri je  prevladovala in tim n a  
a tm o sfe ra  iz življenja m alih  ljudi, ak ro b a to v  in  godcev. Te slike im ajo 
n eko liko  m e lan h o ličen  prizvok. S lika G o sp o d ič n e  iz A vignona nakazujem  
slikarjev p reh o d  v kub izem . V tem  o b d o b ju  je  pod vplivom  črnske  p lastike 
ustvaril p relom nico  v evropskem  slikarstvu. V  prvi fazi k u b izm a obravnava 
p red m ete  s im ultano  iz raz ličn ih  zo rn ih  ko to v  v sm islu osnovnih  
g eom etrijsk ih  likov. Po tej an a litičn i fazi preide na  s in te tičn o  (tih o ž itja ) . Ko 
je  posta l ku b izem  m o d n i pojav, s e je  v rnil h  k lasičnem u  iz ro č ilu  ( 1 9 1 7 -2 3 ) .  
O koli le ta  1930 preide P. v k o n ta k tu  z n ad realizm om  n a  p o d ro č je  
podzavestnega  in fan ta stičn eg a  in izdela svoj sugestivni ekspresion izem . 
N ajpom em bnejše delo  tega  o b d o b ja  je  G u em ica  (1 9 3 7 ), s im bo lis tičn i prikaz 
a p o k a lip tičn ih  s tra h o t španske d ržavljanske vojne in  p o ra ja jočega  se fašizm a.

T ežko se je  pogovarjati o  slikarstvu  s tak šn im  č lov ek o m , k ak ršen  je  
P icasso. N obeden  n i m anj e s te t k o t ta veliki č lovek , rušitefj to lik e rih  e s te tik  
in  k i je  ta k o  č u d o v ito , č u d ežn o  in  božansko  seb ičen . P reveč lepo seb ičen , 
d a  b i privolil v razpravljanje o  delu  drugega. Pokojn i gospod  Ingres, ta  strogi 
k o n s tru k to r , h  k a te rem u  so se o b rača li k u b is ti, je  o d  sina Malage kom aj 
izvlekel m erico  ko m en tarja .

P. n i bil le slikar, b i l je  tu d i aktiven  bo rec  na strani k o m u n is tičn e  partije 
za boljšo  p rih o d n o st sveta. O bdob je  po le tu  1947, bi lahko im enovali tu d i

OB SMRTI LIKOVNEGA PEDAGOGA IN UMETNIKA 
MAKSA KAVČIČA 
Čl o v e k u  v  s p o m in !

„V esolje je  n esk o n čn o  -  v ečno . Č lovek je  del vesolja, torej je  
človek  -  v e č e n ."  (iz zadnjega pogovora s s lk a rje m )

V isoko  zgoraj pod  strešn im i linam i, tam , k je r  se p r ič e t i  a podstreš je , 
sam eva atelje , osta l je  p razen . M orda se je  tam  čas ustav il in  je  se vse tak o  

k o t  n e k o č ; m iza p o ln a  skic irisb, k u p  čo p ičev , lo p a tic  in po ln ih  ž lah tn ih  
barv, v k o tu  pa  s to ja lo  z n ap e tim  p la tn o m , ki čak a , d a  b o  m o jstro v a  re k a  
zarisala nanj; v ce lo tn em  p ro sto ru  pa vlada tis ti  nered , k i je  ta k o  n u jn o  
jro treb en  za  u m etn išk o  o zrač je , ki je  nam  navadnim  sm rtn ik o m  prav tak o  
skrivnosten  k o t o n o , k i  napo ln ju je  tem p lje  in  en om e raz ličn ih  bogov po  
svetu. V en d ar stvari čakajo  zam an, m o jstro v a  ro k a  je  om ahnila.

K m alu bo sta  m in ila  dva m eseca, ko  sm o M dcsu K av č iču  iskazali 
posledn je  čas ti in ga posprem ili d o  njegovega m nogo  preranega groba. K ako 
k ru ta  in seb ična  je  gospa s ko so , najbo ljše  m ed nam i si izbere najprej!

S likar K avčič  s e j e  rod il 1909 le ta  p ri Sv. T ro jici v Slovenskih goricah. 
K ot enem u izm ed štirih  o trck  k m e č k ih  staršev m u ni b ilo  z n ičem er 
p rizaneseno  in že ze lo  zgodaj se je  spoprije l z neprizanesljiv im  življenjem . 
V endar njegova p o d edovana življenjska sila n i p o znala  poraza . P reb ija l s e je  
iz dneva v d an , njegova želja po  znan ju  in  spoznan ju  ga je  gonila naprej; ne 
revščina in  ne la k o ta  ga n ista m ogli u k lo n iti in ga sp rav iti z njegove z a č r ta n e  
poti.

K o n ča l je  štud ije  v Z agrebu  in  odšel v tu jin o , d a  se k o t m lad človek, k i  
je  pravkar zapustil ak adem ijo , seznan i z vsem tis tim  novim  in skrivnostn im , 
k a r  je  p o n u ja l Pariz, sred išče vseh slikarjev.

N acaj časa  je  o sta l v tu jin i. Ko pa  je  p o sta l spom in  na rjavo ilovnato  
zem ljo  S lovenskih goric p re m o č a n , s e j e  vrnil v M aribor, k jer je  prebival. 
Takoj j e  zače l z neu m o rn im  delom . R azdajal je  sebe in  svoje znan je , za 
vsakogar našel to p lo  besedo , v sakom ur je  n eseb ičn o  pom agal. V o jn a  v ihra 
m u je  p rek riža la  m noge ra č u n e  z a to  pa  se je  p o te m , k o  je  znova posijalo  
sonce m iru , s podvo jeno  m o čjo  v rn il na delo , se o rganiziral, predaval in  za 
č u d o  ob  vsem tem  še slikal in  ustvarjal, k o t  d a  zanj d a n  ne b i im el 24 u r. K ot 
slikarja tih o ž itij, k rajin , v ed u t in g iguraln ik  ko m p o zic ij, z iz redn im  č u to m  za 
n iansiran je  ga p o zn a  cela dom o v in a  k o t  v rhunskega scenografa pa  d o m ala  vsa 
E vropa.

Dan za d n em  s e je  razdajal svojim  u čen cem  na P A , ob  tem  p a  n eu m o rn o  
ustvarjal nove in nove slike in se z njim i udeleževal razstav  po  vsej dom ovini. 
Ij ub ljana , P tu j, Celje, R avne na  K orošcem , Slovenj G radec, D ubrovnik , N ovi 
Sad, Sarajevo. T u d i čez  m ejo so rom ale  njegove slike in tak o  se lah k o  
ljub itelji likovne u m e tn o s ti  iz m nogih  m est (C elovec, Possau , W. N eu s tad t, 
S zaru b a th e ly , G reenw ich , B erlin) spoznajo  z u stvarja lno  o se b n o stn o  akad . 
slikarja K avčiča .

Kom unist mora pazljivo poslušati mnenja tistih, ki niso v partiji, mora jim  celo om ogočiti, dc govorijo Če govorijo pravilno, 
moramo to  pozdraviti in vzeti iz  tega, kar je  pozitivno. Če govorijo nepravilno, jih moramo pustiti, da  v celoti izneso svoja 
mišljenja, po tem  pa jim  je  treba potrpežljivo pojasniti, kakšne so stvari v resnici.

KLUB ZA POrOt OUT/.RlJLIM. ОК.ГиОШ? IN RSVTIT LJUOSI'

V n a š i  s o c i a l i s t i č n i  d ru žb i Jo danes v e l ik o  š t e v i l o  ta k sn ih  l j u d i ,  
p r ed v ea iiK |ita re jš ih , onem oglih , ro v n ih  in  o sa m ljen ih , k i  so  p o tr eb 
n i  v e č j e  pdm eči, k o t  jim  Jo družba d a je , a l i  Jim jo  je  sposobna  
d a j a t i .  T i l j u d j e ^ ž iv i j o  v n o z n o stn ih  ž iv lj c m s k ih  razmerah -  l a č n i ,  
n o p r o a k r b lje n i,  o d tu jo n i od družbo, kor s i  sami ne m orojo več po
m a g a ti. To d e j s tv o  s o c i a l i s t i č n i  d ru žb i n i  v  č a s t ,  kor b i moral«

n ih  v eč  k o t  6 “ ta k šn ih  l j u d i ,

d tu d en tjo  smo so  z a to  o d l o č i l i ,  da ustanovim o k lub  za зопоС tom 
ljud em , da bomo skuopaj z o s ta l im i  m la d in c i p rip o m o g li k zmnnj- * 
ša n ju  s o c ia ln e g a  r a z lik o v a n ja , o d p r a v lja n ju  z a o s t a l o s t i ,  r e v šč in o  
in  da bo - ta J ^ -ž iv l jo n je  teh  l j u d i  l e p š e ,  k o t^ > .  inimjoVv.
To а!& у °« 1&)|Т10 u r o s n i č i l i  s  pomočjo s o c ia ln ih  d o i a ^ v ,  Ri>4mujo. 
s  o znam l j u d i .  Zavodaro.pa o e , da jo  še  mno;,o tattfo**. ) :i  n ia o  ’ 
z a j o t i  v  o v id o n o o , Z * to  pozivamo v s o , k i  o ta k šn ih  p r im erih  !:aj 
vod o , naj to  o p o r o č ijo  na:
I z v r š n i  odbor štu d en tsk e  s k u p n o s t i ,  M aribor, T yršcva 23 , p ism eno, 
po t e le fo n u  (2 2 -9 7 7 ) ,  a l i  u s tn o  vsak  dan od 1 2 -1 4 . u ro .
Bolo e la n o v  teg a  kluba so  nanaša predvsem na f iz i č n o  pomoč, l o 
kanje d rv , p r in a ša n je  ž i v i l ,  p o sp r a v lja n jo  s ta n o v a n ja , u r e ja n je  
p ravn ih  a k to v  ip d .
Kakšna bo k onk retna pomo<. je  od v isn o  od posamoznoga prim ora, 
k o lik o  bodo č la n i  pom agali in  k d a j , pa od n j ih  s a n ih .  Vsakr. oomoč 
jo  d o b ro d o šla , k a j t i  s la b šb  s ta n .io , k o t j o ,  ne more b i t i .  * • 
L ia n i k luba lahko d e la jo  po dva skupaj a l i  posamozno.
0  prvem b o s  tanku č la n o v  to g a  klub", s  so c ia ln im i  d o la v c i  in  p s i 
h o lo g i  in  o v so h  p od ro b n o stih  bodo v s i . p r i j a v i j  o n i osebno o b v o ščo -

*ozivam o v so  š tu d e n te , s iv i n i e š o l c o  in  o s ta lo  m la d in co , da oe na 
posam eznih š o la h  a l i  na Izvršnem  odboru v č la n ij o  v ta  k lub  in  s 
tom dokažejo  s v o jo  humanost in  sv o jo  srčn o  k u ltu r o .

K om isija  z.-', ak tu a ln o-d ru žb en a  vpra
š a n ja  p r i  10 33 VZV

p o litičn o  in socialno  angažirano. V štev iln ih  variacijah je  sim boliziral 
„B elega g o loba  m iru " . V  m o n u m en ta ln ih  k om pozic ijah  M ir in vojna (1 9 5 3 ), 
je  p rikazal idejno  im presivno n asp ro tovan je  dveh polov, zno tra j k a te rih  se 
odigrava tiso č le tn a  človeška zgodovina. M ojster je  m rtev, n jegovo delo  živi!

V iri: A ndre  Salm on, E n c ik loped ija  jugoslovanskega leksikografskega zavoda

K avčič  j e  bil človek akcije , n ep res tan o  v g ib a rju . In  zdi se, k o t  d a  je 
n je g o v o . .  .

V se težave, s k a te rim i se je  srečeval že v m lad o sti, ves n ap o r, k i  ga je  dan  
za dn em  prestajal, vse to , j e  b ilo  preveč za  njegov organ izem . K o p ič ilo  s e v  
njem  in  č ak a lo  ugodnega tre n u tk a . K avčič  se n i zm enil za  svarilne b esede , z 
nasm eje om  je  sprejel d o b ro h o tn e  p rip o m b e  o p o č itk u . N eu m o rn o  je  deial 
naprej. N en adom a, skoraj čez  n o č  g a je  za h rb tn a  in težk a  b o lezen  p rik len ila  
na  poste ljo . V en d ar je  osta l d u h  neom ajen .

Se v ed n o  je  bil po ln  novih  idej, n ač rto v , k i  pa  jih  žal n i m ogel u resn ič iti.
Jo ž e  M atela'

KLUB ZA POMOČ OSTARELB' LJUDB’
A ktualno-družbena k o m is ija  p r i  Izvršnem  odboru 

. ek u p n o eti š tu d e n to v  v  M ariboru u s ta n a v lja :



SAMOSVOJA KOMEDIJA

Leta 1944 je VVinston Churchill jjrepovedal uprizoritev komedije irskega 
dramatika Seana 0'C aseva s sledečo obrazložitvijo: ,,V tem trenutku je 
potrebena Angliji pom oč, ne pa kritika” . Danes prihaja 0 ’Casey vse bolj v 
ospredje in sodi med najbolj izvajane avtorje, v vzhodni Evropi je celo na 
prvem mestu. Izjema je ostala le Velika Britanija, Jci ne more tolerirati ostre 
p olitične satire v njegovih delih. Kljub temu, da je podobno kot Samuel 
Beckett zapustil dom ovino, se v svoji um etnosti nenehno bori za pravice 
irskega naroda. Glavna tematika njegovih dram je borba med proletariatom  
in kapitalisti, vedno pa je prisoten tudi boj za osvoboditev, saj je mladi 
O '0asey tudi sam sodeloval v vstajah, ki so bile vedno krvavo zatrte. N ekoč  
je izjavil, da je komunist glede delavskega gibanja, vendar priznal, da hodi 
tudi v cerkev in veruje v boga. M ogoče bi lahko njegov svetovni nazor 

rimerjali z nazorom  Dostojevskega, ki je ravno tako težil na eni strani h 
om unizm u, na drugi strani pa je videl rešitev vseh problem ov le v okviru 

vsem ogočne krščanske ljubezni. Njegova dela bf lahko primerjali z 
ognjevitostjo in strastjo Pirandella, s poetičnostjo  Lorce in ostro socialno  
kritiko Maksima Gorkega.

0 ’Casey se pojavlja na jugoslovanskih odrih vse premalo. Na 
mariborskem odru smo ga videli tokrat prvič, njegovo delo Škrlatni prah pa 
je bilo sploh prvič izvedeno v Jugoslaviji. Škrlatni prah ni komedija v 
dobesednem  smislu, zato tudi podnaslov Samosvoja komedija. Značilno je, 
da nosijo vsa njegova dela sim bolistične naslove, da nikoli ne obravnava 
konkretnega problema s konkretnim i osebami v dogajanju. Njegovo kom iko  
je težko razum eti, ker ni situacijska komika, ker so problem i, ki jih 
obravnava prej tragični in vendar igra sili človeka, da se „vseeno" smeji. Za 
njega ne velja racionalizacija teatra v smislu Brechtovega odtujevanja. 
D opušča vse, od  joka do prešernega smeha.

Mariborsko uprizoritev Škrlatnega prahu so pripravili: Branko Gombač 
— režiser, Bruno Hartman — dramaturg in lektor, ing. arh. Niko Matul — 
scenografija, Vlasta Hegedušič -  kostumografija, Stanko Colnarič -  pevsko 
vodstvo, Iko Otrin -  koreografija. Nastopajo: Marjan Bačko, Ivo Leskovec, 
Anica Sivčeva, Milena Muhičeva, Pavla Brunčkova, Janez Klasinc, Evgen 
Car, Volodja Peer, Jože Z u p an /v  altem aciji Boris Kočevar), Roman Lavrač, 
Rado Pavelec, Arnold Tovornik in drugi. Ogled te drame priporočam o vsem.

SCENSKI OSNUTKI

Mariborski akademski slikar T ošo Primožič je dolga leta deloval kot 
scenograf pri Slovenskem  narodnem gledališču v Mariboru in amaterskem  
gledališču Slava Klavora. V tem  času je ustvaril številne scene za dramska 
dela, opere in balete. Galerija AVLA je prišla na zanimivo zamisel, da bi v 
strnjeni obliki predstavila občinstvu scenske osnutke in scene. Razstav 
taksnih predm etov, ki pa ravno tako sodijo na področje likovne um etnosti 
nismo vajeni, zato bo ta razstava zanimiva osvežitev.

POLJSKI PLAKATI V SALONU ROTOVŽ

V salonu R otovž v Mariboru so otvorili razstavo poljskega plakata. Sicer 
bi se lahko ponovno vprašali, če  nimajo na razpolago drugega materiala. 
Rotovž bi naj služil kot likovno razstavišče v pravem smislu besede. Sicer je 
tov. Reichenberg v uvodnem  nagovoru poudaril, da je oblikovalec plakatov 
na Poljskem ravno tako cenjen kot nrp. slikar. Plakati se precej razlikujejo 
od tistih, ki jih srečujem o pri nas, saj vzhodne države ne polagajo veliko  
važnosti na reklamo, zato so t l plakati izključno s kulturnega in družbenega 
področja. Plakat je na Poljskem zelo popularen, saj jih Izdelajo letno okoli 
tisoč.

GOSTOVANJE SNG MARIBOR V PORABJU NA MADŽAR
SKEM

Prvič v zgodovini Slovenskega gledališča, bo neka naša gledališka hiša

Gostovala na Madžarskem. V M onoštru, Spodnjem' Seniku in Zgornjem  
enlku bo im ela drama pet predstav kom edije Ta vdsell dan ali M atiček se 

ženi in Golievega Jurčka, v  Szom bathelyju je bilo srečanje mariborskih 
kulturnih delavcev z tamkajšnjimi. V kratkem programu so avtorji brali 
madžarske in slovenske tekste (Slavko Jug, France-Forstnerič, Drago Jančar 
in Tone Partljič). Naši gledališčniki so položili tudi venec na grob partizana 
Mirka, ki je padel leta 1945.

Glavni namen gostovanja v Madžarski je bil vzpostaviti stik s tamkajšno 
slovensko manjšino in poglobiti kulturno sodelovanje obeh  držav. V ta 
namen so predstavniki SNG Maribor podarili osnovnim  šolam (tam kjer je 
slovenska manjšina) dva tisoč  slovenskih knjig v vrednosti treh m ilijonov. 
1900 knjig je prispevala Mohorjeva družba iz Cejja, ostale pa Založba 
Obzorja, Mladinska knjiga, Klub OZN osnovne šole Bratov Polančičev in 
člani drame SNG.

QVATOR M ARGAND

Kvartet je leta 1957 ustanovila Michele Margand na Concervatorie 
National Superieur de M usiaue v Parizu. V prvem letu obstoja je prejel 
nagrado Grand Prix for Chanber m ušic. Na prvi turneji okoli sveta je kvartet 
obiskal New Delhi, Singapour, A tene, M ilano, Brusel, Španijo, Montreal, 
N ew York, Karachi in Bagdat. Tokrat so članice kvarteta prvič obiskale 
Jugoslavijo. Koncert so imele v Splitu, Osijeku, Zagrebu in sedaj v Mariboru. 
Čaka pa jih še znemanje na RTV Beograd. Pred gostovanjem  v Jugoslaviji so 
obiskale Poljsko, Madžarsko in Grčijo.

Imajo izreden obsežen repertoar od M .-A . Charpetiera, Rameaua,

freko del klasike, romantike in impresionizma do m odernih avtorjev kot so 
arid Allahwerdi in P. Hasquenoph. V Mariboru so izredno uspešno in 

impresivno izvedle Straussov godalni kvartet.
adrian grižold

Kritika mora biti pravočasna, treba se je  že enkrat odpovedati navadi, da se pozno kritizira.

BRIGITA POŽEGAR BO RAZSTAVLJALA V 
LJUBLJANSKE BANKE

PROSTORIH NAŠA BESEDA 73

Že nekaj časa se skuša mariborska podružnica Ljubljanske banke 
vključevati v razstavno dejavnost, saj je v svojih poslovnih prostorih 
organizirala že nekaj razstav. Zamisel je prav gotovo zanimiva. Tako je 
mladim ustvarjalcem dana m ožnost na zelo vidnem  in mnogo obiskanem  
m estu predstaviti svoja dela.

Brigita Požegar, dijakinja I. gimnazije v Mariboru, se je že v pretekli 
sezoni uspešno predstavila mariborskemu občinstvu v mladinskem  
razstavišču AVLA. Takrat je prejela za svoja dela s svinčnikom  in kredo 
mnogo pohval od strokovnjakov. V tem  letu si je izbrala novo tehniko. V 
prostorih Ljubljanske banke nam bo predstavila pastele, ki so nastali v 
zadnjem obdobju ustvarjanja. Vsebinsko gre predvsem za svetopisemske 
m otive in transformacUo krščanske religije v današnji svet, kot je opazna v 
nekaterih pojavih zahodnega sveta.

LA TRAVI AT A

Od 15. -  22. marca je v Mariboru potekala občinska revija pionirskih in 
mladinskih gledaliških skupin Naša beseda 73. Ta prireditev je postala že 
tradicionalna po vsej Sloveniji. Najboljše skupine z občinsk ih  srečanj se 
uvrstijo na področno (letos bo v Murski S o b o til, najboljše skupine 
področnega srečanja pa sodelujejo na republiškem , ki bo letos v Velenju. 
V zporedno s srečanjem mladinskih skupvin, pa tekmujejo tudi odrasle 
amaterske dramske skupine. Zvezno srečanje Naša beseda je bilo do 
predlanskim na Hvaru, sedaj pa je v Makedoniji.

Letošnje občinsko srečanje je b ilo rekordno, tako v številu sodelujočih  
kot po kvaliteti predstav. Kot posebnost velja om eniti razvoj 
eksperimentalne gledališke dejavnosti na mariborskih srednjih šolah. Na 
področno srečanje v Murski S ob oti so se uvrstile naslednje skupine: 
Mladinska skupina AG Slava Klavora -  Čehov: Snubač, MKUD tehnične  
kem ične šole Ruše z Goldonijevim  delom  SLUCJA DVEH GOSPODOV; 
Pionirska dramska skupina o. š. Sladki v T h  z delom  Leopolda Suhadolčana  
ČU D E ŽN A  SRAJCA DOPETAJCA; Gledališki krožek o. š. Ivan Cankar z 
delom  M. Košute ŠTIRJE FANTJE MUZIKANTJE; Dramski krožek o. š. 
Rado RobiČ Limbuš MALI PRINC; MKUD I. gimnazija, Igralska skupina 
Barigal: Prevert -  Holan: BOŽANS KA MELODRAMA ALI UMETNOST SE 
JE PRIČELA S PADCEM ANGELOV in Eksperim entalno gledališče Mirjana 
z London — Kermaunerjevim PRIZNANJEM.

V IZVEDBI MARIBORSKE OPERE

V petek, 30. marca, je bila premiera Verdijeve opere Traviata. 
Mariborski operni ansambel je presenetil številno ^premiersko publiko z 
izredno kakovostno predstavo. Prvič po dolgem casu sm o lahko sllšgli 
ubrano igro opernega orkestra in videli dobro naštudirano predstavo tako z 
režijske kot izvajalske plati. Režiser Franjo P otočn ik  je ostal zvest 
skladatelju in libretistu Francscu Maria Piave. S tem je dosegel m ogoče  
nekoliko preveč rom antično vzdušje, kar se ni povsem ujemalo z 
dram atičnim  nastopom  Sergia Brunella v vlogi Germonta. Friderik Dolski je 
v V ečeru sicer zapisal, da dramatični nastop očeta  ne sodi v lirični koncept 
opere. Usoda oseb je ze vnaprej d oločena in tako je Germont nekakšen Don  
Kihot, ki želi ustvarjati dram atično ozračje, vendar v nerealnem svetu, ki ne 
odgovarja dejanskemu položaju, Z dram atičnim  prizvokom interpretirajo to 
vlogo tudi najvecji solisti,

Traviata Je izredno popularna opera, vendar ji ne gre očita ti umetniške 
ne dovršenosti. Kljub svoji navidezni preprostosti je izredno težko Izvedljiva. 
Od solistov velja om eniti Milevo Pertot v vlogi V iolete. Bila je pravo 
doživetje. Za razmere, v katerih ustvarja, je bila vloga izredno dobro 
naštudirana in pevsko (teh n ičn o) izdelana. Velik um etniški dosežek je bila 
predvsem sklepna slika drugega dejanja. ■

Mariborski operni ansambel, bo moral se nadalje pripravljati kvalitetne 
predstave, da bo opravičil svoj obstoj v naši kulturni regiji. Tudi to predstavo 
vam priporočam o, kajti skrajni cas bi že bil, da bi študentje (torej 
inteligenca) nekoliko bolj obvladali kulturno področje.

PANORAMA ★ AA

Mao pred rojstvom



m ožnosti; postopno ukinja odvisnost kulture od države in od državne 
administracije. Državna administracija je v kulturi igrala pom em bno vlogo s 
financiranjem kulturnih medijev in s tem dajala vtis, da sodi kultura med 
neproduktivne sfere in da je eksistenčno odvisna od darežljivosti države. Po 
ukinitvi starih m odelov kulture je le-ta našla pristop svoji osvoboditvi, svojo 
notranjo avtonom ijo in svobodo kulturne ustvarjalnosti, ki ni več odvisna od 
državne blagajne. Gre za ukinjanje m itov kulture in tako postaja kultura 
sestavni del resnične zgodovine, ki bo globoko posegla v številne 
tradicionalistične predstave in prispevala k nastanku ustreznejše zavesti.

Samoupravno konstituiranje kulture pom eni m asovnost kulture, torej 
vstop  m nožic v kulturo v pom enu vstopa samoupravljavca v politiko kulture. 
(S tem  nočem  negirati tez, ki so bile podane v članku Kaj je kulturna raven, 
Katedra, št. 7, letnik XIII, kjer avtor pravi, da je postavljanje dileme 
m nožična kultura — „prava kultura" lažna). Nekdanjo vlogo države 
prevzamejo kulturni ustvarjalci in m nožice, ki jim je kultura namenjena, 
skupno, vendar ne v pom enu potrošnikov, ampak v pom enu samoupravljal- 
cev, ki doživljajo kulturo kot svojo življenjsko potrebo.

Pravni okvir kulturne samouprave so kulturne skupnosti, ki pa niso 
k ončna faza samoupravnega konstituiranja, ampak šele izhodišče za iskanje 
in realizacijo drugih m ožnosti. Kulturne skupnosti prevzemajo funkcije, ki 
so bile prej v oktnru države. Boj za samoupravne odnose bo torej odvisen od 
uspešnega ali neuspešnega funkcioniranja kulturnih skupnosti. Ena temeljnih 
nalog kulturnih skupnosti bi bila v tem trenutku usposabljanje za opravljanje 
nove funkcije, čejjrav obstaja nevarnost, da se samoupravno stav okviru 
skupnosti izrodi, ce  bi se politika delovanja omejila zgolj na razdeljevanje 
materialnih sredstev, zanemarjali pa bi vlogo pobudnika in nosilca  
socialistične kulturne politike. Kulturne skupnosti morajo odkrivati in 
razvijati nove oblike m edsebojnega vplivanja in odpirati pretok ustvarjalne 
energije, saj številni primeri dokazujejo, da so velike in dragocene količine  
neizkoriščene kulturne energije zlasti med mlado generacijo, ki ne najde 
prave smeri za svoje delovanje. Prodor teh novih kulturnih potencialov bi 
spremenil sedanjo strukturo naše kulture, zlasti še, ker gre za mlado 
generacijo z visoko razvito samoupravno zavestjo.

Vsekakor pa bi bilo iluzorno pričakovati, da bi prišlo do zmage 
samoupravnih odnosov v kulturi že danes ali jutri, saj Je do te še zelo daleč, 
čeprav je samoupravljanje prevladujoč odnos v naši družbi in ima 
daljnosežen vpliv na kulturo. Kot sestavni del družbene strukture kultura ne 
bo mogla ostati zunaj samoupravnih odnosov, saj ji samoupravnost 
zagotavlja že njena odprtost, ki bo osnovala nov m odel kulture, ustrezajoč 
m ožnosti in potrebam  samoupravne socialistične družbe.

Če bi hoteli v ta kontekst vk ljučiti še kulturo v vrstah študentske 
populacije, lahko ugotovim o, da kljub tem u, da govorim o o študentski 
kulturi, živi del tako imenovane študentske kulture v ustaljenih obrazcih 
kulturne aktivnosti, ki veljajo za celotno družbo. Zednja leta se pojavlja 
fenom en neke posebne študentske kulture, ki še n i ustaljena pojavna oblika, 
ampak je še povsem  neopredeljeno gibanje med študenti. To gibanje je 
najverjetneje izraz potrebe po sam ooblikovanju celovitejše in kritične 
osebnosti. Ne gre več za avantgardistično kulturo s poudarkom na 
raznorodnih inovacijah, na tem širokem  področju, pač pa za kulturo, ki naj 
bi bila spontan izraz življenja samoupravno delujočega študenta.

ED V A R D  PUKŠIČ

K er služimo narodu, se ne bojimo, da nas kritizirajo ali kažejo napake. Nanje nam lahko kaže vsakdo kdorkoli. Če ima človek  
. prav, bomo napake popravili. Če je  njegov predlog v interesu naroda, se ga bom o držali.

★ ★ ★ ★ ★ ★ ★
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Samoupravno ★  
konstituiranje kultura

P ro le ta ria t, ki je  zelo senzib ilen  na  duhovnem  In na  u m etn iškem  
p o d ro č ju , n i bil na  vsej svoll p o ti afirm acije deležen es te tske  vzgoje, k a tere  
p rim arn a  naloga le u sp o so b iti človeka, da bo uv idel, u strezno  doživljal, 
razum el in rep ro d u c ira l u m etn iške  kvalitete v naravi. V skladu z n ače li 
d ia lek tike  je m alo v e rje tn o , da b i se n jegova p o t začela  enostavno  tam , kjer 
se je  ustavila b u ržo azn a  in teligenca pred  k a ta s tro fo . P ro le ta ria t ni m ogel 
z ače ti z snovan jem  m ožn o sti in p o ti  nove k u ltu re , p reden  je  ab so rb ira l in 
asim iliral e lem ente p red h o d n ih  k u ltu r  in tako  ustvaril tem elje  Izhajanja in 
vzhajan ja  nove k u ltu rn e  sm eri, k i naj b i p o tek a la  m ed razvojem  p ro le ta ria ta  
samega. Iz teh osnov je sledil vzpon  k u ltu re  do pojavn ih  ob lik , k i 
karak teriz ira jo  današnje d ružbeno  k u ltu rn o u m e tn išk o  stan je . Te oblike 
k u ltu re  vsebujejo es te tsk e  in e tičn o -m o ra ln e  principe in k o t takšne do ločajo  
k u ltu ro  v so d o b n i so c ia lis tičn i d ružbi.

Če bi ho te li o p red e liti položaj k u ltu re  v sodobn i slovenski d ru žb i, b i ga 
lahko defin irali k o t vključevan je v sam oupravne s tru k tu re . Č e sm o do sedaj 
lahko govorili o dveh m odelih  k u ltu re  v slovenski zgodovini, in sicer o 
nacionalno  p a te rn a lis tičn em  in o državno soc ia lis tičnem  (te rm in o lo g ija  je 
povzeta  po  razpravi Borisa M ajerja; S am oupravne m o žn o s ti k u ltu re ), lahko 
sedaj p ridem o  do ugotov itve, da  je  ta nov o d n o s, to  vk ljučevan je  v 
sam oupravne s tru k tu re , slovo od sta rih  dveh m odelov  in s tem  n juna  
negacija. S am oupravn i položaj k u ltu re  odp ira  slovenski k u ltu ri nove

★
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Ni moj namen, da bi dajal zaključke ali kritiziral. Izrazil 
bi samo nekaj misli, ki so normalnemu človeku vsiljujejo, ko 
bere poezijo modernega obdobja.

N e smemo pozabiti, daj e  tudi poezija del umetnosti, ki 
ima svojo bit, svoje naloge. S tem pa še ni rečeno, da je 
uokvirjena v šablone družbe, v kateri nastaja. Res pa je, da se 
tej družbi mora prilagajati.

Pesnik? Je res vsak, ki ni s čimerkoli zadovoljen ali 
razočaran, in to napiše v ,,obliki“ pesmi, pesnik? Dejstva nam 
kažejo pravilo: bodi izviren v obliki in že boš pesnik. Nehote 
se potem vprašaš: Kaj pa vsebina? Da, tudi to je prepuščeno 
pesniku. Ali bo to ljubezenska poezija ali družbena kritika, je 
stvar posameznika oziroma njegovih čustev.

Poeziji očitajo, da je ladja, k i j e  zaplula v varno zavetje. 
Vendar se s tem ne strinjam. Kajti po svetu in v življenju se 
g°di toliko krivic, da poezija, ki je nosilec naprednega 
mišljenja, ne more stati ob strani, mirno, z zaprtimi očm i. 
Pojavlja se samo vprašanje, kako bo to pesnik izrazil. Ali tako, 
da ga bo razumel vsak, ali pa tako, aa ga bo razumel samo 

, ozek krog ljudi. Tu se ne bi opredelil. Mislim pa, da normalen 
človek potrebuje poezijo, vendar tako, ki jo  bo lahko vsaj 
poskusil razumeti oziroma ki ga bo prisilila, da bo prebrani 
stvari premišljeval.

BORIS CERPES

★



Kultura!? ★
N enehno  razpravljam o in razgljabljam o o  k u ltu ri, nen eh n o  je  p redm et 

k ritik , polem ik , analiz  in  raznih  d rugih  znanstven ih  in neznanstven ih  m etod  
obravnavanja d ružbenega pojava v sm islu sociologije. In  k lju b  tem  številnim  
razpravam , u go tov itvam  in teorijam , si še danes nism o na jasnem , kaj k u ltu ra  
sploh je . Č e n im am o defin icije , ali pa je  ta le lažna in le zapisana na pap iiju  
kako  m orem o  po tem  govoriti o vlogi k u ltu re , gledane s sta lišča m arksizm a in 
soc ia lis tične  d ružbe?  K u ltu ra  delavcem ! M nogokrat slišimo ali vidim o to 
paro lo . P osta la  je  popu larna . T oda, ali jo  je  m ogoče v praksi u resn ič iti?  
O bstajajo številni dokazi, da se to da. Države tak o  im enovanega vzhodnega 
b loka  (še posebej velja om en iti V zhodno  N em čijo ) so v izdatn i m eri 
p osk rbele  za dvig k u ltu rn eg a  n ivoja  prebivalstva -  delavcev. Skora jda 
osupljivi so p o d a tk i, ki m i jih  je  dal režiser gledališča M aksim  G orki iz Vz. 
B erlina. Č e vzam em o napr. gledališče, im ajo v ZRN  številne delavske 
abonm aje. P redstave, k i so na  visokem  u m etn iškem  nivoju , so skorajda 
b rezp lačn e . T oda to  ni bistveni vzrok, da  delavci ob isku jejo  gledališče. 
Zanim ivo je ,  da  im ajo g ledališča na  program u težak  rep erto a r, da delavec 
glede B rech ta , d a  gleda B ecketta, 0 ’C aseya itd . G ledališča so v nenehnem  
k o n ta k tu  z delavci, posebni s trokovnjak i razlagajo igre in izobražu jejo . 
K akšna je  situac ija  p ri nas? T udi pri nas bi b ilo  to  m ogoče.

M orda smo se stabilizacije lo tili po n ek o d  na n ap ačn em  m estu . T o , k ar 
velja za gospodarstvo , ne  m ore veljati za k u ltu ro . P o treb n o  bo še in še 
f in an čn ih  sredstev, da  bo m o  lah k o  p riče li s sis tem atičn im  dviganjem  
k u ltu rn e  ravni. Z avedati se m oram o , da je  k u ltu ra  tis ta  osnova, iz k a tere  
izhaja  vse drugo. Кгџ pom aga visok s ta n d ard , če je  k u ltu ra  na  psu? V eljalo 
bi to re j nek o lik o  m anj teo re tiz ira ti in se po d a ja ti v sfere neke  ču d n e
m etafiz ike . O stan im o rajši na  tleh  in  poglejm o, kaj se godi Okoli nas. V
m ariborskem  gledališču  n im am o n iti delavskih n iti študen tskega abonm aja. 
Zakaj je  tako . N a prvem  m estu  so prav  go tovo  skrom no o dm erjena  fin an čn a  
sredstva, k i h rom ijo  delo gledališča. Kaj bi dajali g ledališču  več denarja , če 
p a  je  povečin i p razno? T akšna  po litik a  je  zelo ek o n o m ičn a .
E k sperim en ta lno  g ledališče G L E J v L jubljani je  poskušalo  že v ečk ra t 
navezati stike z delavci. V en d ar so se poskusi vedno znova izjalovili, k e r  je 
dopis p rirom al kvečjem u  do  kakšnega ta jn ika , od tam  pa  je  rom al v k o š 
Delavski svet je  sam oupravn i organ, k i bi naj o d lo ča l tu d i o k u ltu rn ih  
vprašanjih . M ogoče bi se p okazala  celo nevarnost, da bi delavci 
G L A SO V A LI ZA  K U L TU R O , to  bi verjetno  pom en ilo  neko liko  m anj 
d o b ičk a  p od je tju . Po drugi stran i v tovarn išk ih  delavskih svetih ni
k o m p e ten tn eg a  č loveka za to  p o d ro č je . T ako se vrtim o v začaranem  krogu, 
iz katerega  ne bo izhoda, dok ler ne bom o dosegli nek a te rih  osnovnih 
sprem em b. Z aston j je  reševati na vrhu. P o treb n o  je  zače ti na z a č e tk u , to je  v 
o tro šk ih  vrtcih . K o n čn o  bi m orali d o b iti re fo rm ira n o  šolstvo, k i bi slonelo

pon o v n a  renesansa m išljenja. M arx nam  je  razodel socio lošk i razvoj. Ce 
dodam o še m o d ern o  psihologijo , je  slika o  s tan ju  č loveštva  k o m p le tn a .

Ta č lan ek  n i s tro k o v n o  obravnavan je enega p rob lem a, tem več 
k o m pleksno  zastavljeno vprašanje, o  k a te rem  je  v redno  razm išljati. Naj si 
b o d o  reakcije k ak ršneko li. Moj n am en  je  bil sp rožiti p rob lem  pasivnosti in 
m rtv ila , v k a te rem  se nahajam o . T udi štu d e n tsk e  vrste bi m orale  p rispevati k 
ustvarjan ju  naravnega k u ltu rn e g a  p ro sto ra , k i bo  o č iščen  k vazi-ku ltum ih  
pojavov.

(nadaljevanje sledi) adrian  grizold

★  ★
N i težko, da človek napravi nekaj dobrega. Težko pa je  celo življenje delati dobro vedno nastopati v interesu širokih množic, v 
interesu revolucije in voditi naporno borbo celo desetletje kot v enem dnevu. Vidite, to  je  najtežje. 

M A O -T S E -T U N G , ZBRANA DELA

na d ia lek tičn ih  razvojnih  po tezah , ki bi b ilo  p rilagojeno času  in zah tevam  
sodobne civilizacije. N esm iselno je  h ran iti ljudi s p o d a tk i in  jim  vsiljevati 
znanje v k lasičnem  sm islu pouka. Č lovek  današnjega sveta po trebu je  
d ru g ačn ih  osnov. V sak p red m et je  že tak o  obdelan  v p o d ro b n o sti, da  o 
nekem  splošnem , vsaj površinskem  znan ju , n i m ogoče govoriti. P reostane 
nam  edino stroga  specializacija. R ezu lta ti specializacije pa so, da  se 
s trokovn jak  na  enem  p o d ro č ju  ne bo n iti m alo  zanim al za to , kaj se bo 
zgodilo  na  drugem  p o d ro č ju , ker ne bo im el časa. Ž ivim o to rej v svetu , k jer 
o bsta ja  nevarnost popo lne  od tu jitve od človeške p ra-b iti, od duh a , k i ga 
vsebuje m aterija . Z n an o st se sicer skokovito  razvija, po eni stran i se 
civilizacija torej razvija, po drugi stran i p a  tone  vedno bolj v m račn o  globino 
av tom atov , nek ih  živih stvorov, k a te rih  cilj j e  vsesplošna av tom atizacija , tako  
da č lovek  kon ec  k o ncev  sploh ne bo več p o treb en . Dosegli bom o č is to  
s tru k tu ro , zgradbo a to m a in posta li č is ta  m aterija .

U m etn ik  je  ustvarjalec lepega. M oralne ali nem oralne  u m etn o sti ni, 
u m e tn o s t je  le d ob ra  ali slaba. U M ETN O ST JE  V ED N O  PO V R ŠIN A  IN 
SIM BOL h k ra ti. U m etn o st je  p o p o ln o m a nekoristna.

Da se vrnem o k  izobraževalnem u sistem u. Vse, k a r  nam  b i m orala  
„šo la"  n u d iti, naj bi b ilo  to , da bom o znali živeti, se pravi, d a  nam  m ora 
izob likovati n o tra n jo s t, jo  n a red iti o d p o rn o  p ro ti  ob sed en o sti ne-biti. 
O snova k u ltu rn e g a  p rep o ro d a  je  široko fo rm iran a  baza, nekakšen  naraven 
č u t  za h u m an o s t, lepo to  in harm on ijo . Idealna  bi b ila sin teza  grškega duha 
in d ia lek tičnega m arksizm a. K akor sem pou d aril, že v k u ltu rn ih  v redno tah  
k u ltu re  ni. T o  je  le u m e tn a  tvo rba , ki plaši delavca, k er m isli, d a je  to  nekaj 
visokega, nedosegljivega. K u ltu ra  ni n ič  drugega k o t naravna in te ligenčna 
razv itost nekega naroda, neke  skupine. Ta razv itost pa  je  seveda pogojena o'd 
številnih fak to rjev , predvsem  o ko lja  (eko lošk i fak to rji)  in  d ružbene ureditve. 
N aša u red itev  js socialis tična. O d k o t p o tem  zapostavljanje k u ltu re ?  
P o tre b n o  se je  precizneje  iz ražati. V elika večina  naše aktivne in pasivne 
k u ltu re  je  posledica snobizm a. U m etn o sti n i, v k o lik o r je , ž ivotari v bedn ih  
razm erah  o b  paro lah  vsesplošnega nap red k a . M arksistična  teo rija  zahteva 
avan tgardnost in n e n eh n o  revolucijo v p rid  delavskega razreda. Torej bo 
p o tre b n o  p riče ti znova, o d stran iti vse u m e tn o  in  vse tis to , k a r se skriva pod 
fcrinko k u ltu re  -  u m e tn o sti. R avno za to , ker si nism o na jasnem  o  položaju  
k u ltu re  v naši d ru žb i, o vlogi u m e tn o sti (kaj je  v današn jem  svetu 
u m e tn o st?  ), je  dan a  ču d o v ita  m o žn o s t, da o k o riščam o  z v redno tam i, ki 
sicer niso vedno m ateria lnega  značaja . K u ltu ra  ne sme b iti stavba, k i bo 
lo čen a  o d  n aroda, živela sam osvoje življenje in se povzdigovala nad d ružbo . 
P onovno  m oram o  te ž iti k  h u m an izm u , k  p re p o ro d u  o b č e  človeške 
m iselnosti. V srednjem  veku je  človek , b it -  jaz , izginjal pod  vplivom  
av to rite te  -  Boga. Njegove lastne v rednosti ni b ilo , ker je  b ila  nesm iselna. 
R enesansa je  ponovno  o dkrila  č loveka in ga postavila  na  m esto , k i m u 
p ripada . Sedaj se je  pojavil nov bog. M esto boga je  zavzela tehn izac ija  in 
av tom atizacija , č lovek  spe t izgublja svoj sm isel in se d istanc ira  od „ v re d n o t"  
k o t so e tik a , e s te tik a , m orala  itd . Posledice so lahko s trah o tn e . R ešitev  je

EKSKLUZIVNI INTERVJU ZA KATEDRO

Traditional jazz studio
Ko je v Mariboru gostovala slavna češkoslovaška jazz-dixieland skupina 

„Traditional jazz studio", sem zaprosil po koncertu vodjo ansambla Pavla 
Sm etačka za intervju. N ič lažjega kot to . V isok, plavolas in elegantno  
ob lečen  Pavel se je ozrl po tovariših v sobi, kot da bi jim h ote l reči: „N o, saj 
veste, kaj vam je storiti, me prijel pod roko in p otegnil v drugo sobo, kjer 
naju nihče ni mogel slišati. Potem me je v češčin i, ki je m očn o  podobna  
slovenščini, vprašal, o čem  se želim  z njim pogovarjati Ko sem mu pod nos 
porinil m ikrofon, je videl, da je_ stvar popolnom a resna in še predno je  kaj 
rekel, sem mu že postavil k lasično vprašanje. Prosim sem ga, naj predstavi 
člane svojega ansambla.

To so: Jose f Resjman — tenor saksofon (2 5 ), Luboš Zajiček — kornet 
(3 6 ), Jiri Pechar — trobenta (3 1 ), Jaroslav Fuksa — trom bon (3 5 ), A ntonin  
Bily — klavir (3 4 ), Ivo Pluhaček — banjo (2 7 ), Jiri Rafaj — bas (2 7 ), Ladislav 
Klima — bobni (2 6 ) in Pavel Sm etaček  -  trobenta (3 3 ).

Nato je nadaljeval: „Vsi sm o študirali na glasbenpm konservatoriju v 
Pragi in ko smo bili študentje sm o spoznali, da nas veže nekaj skupnega, 
želja, da bi igrali in ohranjali takšen jazz, ki je prevladoval v Ameriki v 
dvajsetih in tridesetih letih, ki združuje v sebi neskončno m oč veselja, 
dinamike in zaljubljenosti v življenje."!

Na njegovem obrazu sem opazil ob ču tn o  sprem em bo, ko je začel 
govoriti o glasbenem stilu, ki ga igra njegov ansambel, zato sem ga prosil, naj 
podrobneje razloži to  zvrst glasbe, kako je nastala in kje.

„N 4  im pozantnejše kar nudi prvi vpogled v jazz glasbo je njen stilski 
razvoj. Jazz se je razvijal dosledno, log ično  in z gotovostjo, ki je vedno  
značilna za razvoj prave um etnosti. Jazz je nastal v N ew  Orleansu na začetku  
našega stoletja. To je bil t. i. „ragtime", klavirni stil, karakteriziran z m očno  
poudarjenim ritm om , ki so ga igrali od  Texasa in Harlema do N ew  Orleansa 
in Chicaga. V N ew  Orleansu so se v prvem desetletju tega stoletja zbirali 
ljudje vseh ras in narodnosti Peli so angleške pesmi, plesali italijanske plese, 
igrali francosko narodno glasbo in kdor se je sprehajal po slikovitih ulicah 
N ew  Orleansa je užival v posebni vrsti glasbe. Zvoki so prihajali od povsod in 
dajali mestu vzdušje, ki je o d ločiln o  vplivalo na nadaljnji razvoj glasbe. Stari 
„ragtime" stil in ti novi stili, ki so prinašali evropsko značilnost, so se 
združili v novi stil, ki ga im enujem o N ew  Orleans stil. Karakterizirajo ga tri 
m elodijske linije, ki jih vodijo kornet ali trobenta, trom bon in klarinet, 
spremljajo pa jih še bas, bobni, bendjo in tudi klavir. V tem novo nastalem  
stilu se prvič pojavi t. i. , ,h o t“ igranje. Glasbeniki ustvarjajo tone enako kot
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besede: približujejo se tonom  vse bolj in bolj, ko v m om entu srečanja 
določeni akord izzveni to čn o , nakar se zopet oddaljujejo, da b i se kmalu 
zatem z  akordom  zopet srečali."

Ko je Pavel prekinil s svojim vnetim  pripovedovanjem , da bi popil 
požirek C o ca-C o le , se mi je zazdelo, da bo najin intervju presneto dolg, ce  
oova prešla skozi vso zgodovino jazza, ki b i jo ljubitelji glasbe seveda vneto  
prebirali, zato sem ga vpgašal, kateremu stilu pripada njihov stil igranja, ki 
smo ga poslušalci v dvorani sicer označili za stari dobri dixieland. Pavel se je  
hudomušno nasm ehnil in nadaljeval. . v

,,N ew  Orleans stil so izvajali črnci. T udi belcem  je bil zelo vsec in so ga 
poskušali oponašati, kar pa jim ni uspelo. Toda iz teh poskusov je nastalo 
nekaj drugega, stil, ki je preplavil svet in navdušil m nožice, razveselil Starejše 
in opogum il mlade, stil, ki ga im enujem o d ix ielan d-jazz. Takega igramo tudi 
mi.

Pavel bi verjetno nadaljeval z istim tem pom , če  naju ne bi zm otili ostali 
člani orkestra, ki so ob težen i z instrum enti odhajali v mali kombi, ki jih je 
čakal na dvorišču. Na njegovem licu je bilo tedaj opaziti znake utrujenosti, 
toda kmalu me je pogledal, kot b i m e h ote l vprašati, kje sva ostala. Spom nil 
sem ga, da je bil leta 1913 ustanovljen prvi dixieland ansambel, sestavljen iz 
samih belcev, ki se je im enoval „Original D ixieland Jazz Band". Pritrdil m i je 
in takoj nadaljeval, da je ta orkester 3. februarja 1917 posnel prve 
gramofonske p lošče v zgodovini jazza. Potem  je nadaljeval.

„N ovost dvajsetih let je bil v prvi vrsti blues, ki ga danes im enujem o ze 
klasičn i blues. To so pesm i, ki so jih peli vsak večer na obalah Mississipija ali 
v predm estnih ulicah N ew  Orleansa."

A li Bessie Smith, ki so jo im enovali tud i „carica bluesa" upravičeno  
tako im enujem o in zakaj?

„Skoraj ni razlike med pojm om a blues in Bessie Sm ith. Kajti um etnost 
blues? je privedla do vrhunca in za severnoameridce črnce ima Bessie že 
religiozen značaj. Ona je prenesla v umtftnost to , kar je b ilo v vsakdanjem  
življenju črncev bolečina in breme: diskriminacija, rasizem in suženjstvo. In 
vse, kar pripada življenju, vse to  nosi v sebi blues.

In kateri stil je nastal za tem?
„Z načilen za obdobje dvajsetih let je Chicago stil belcev, katerega 

pom en je po letu 1925 neprestano rastel. Igrali so ga študentje, ki so h ote li 
oponašati N ew  Orleans stih pa so tako ustvarili, ker jim imitacija ni uspela, 
Chicago-stU, podoben dixielandu.

V Harlemu in v Kansas Cityju pa je nastal ok oli leta 1928 nov način  
igranja — svving."

Trobentač Wingie Manone je preprosto pojasnil, kaj je  to svving: „To je 
ob ču tek  naraščanja tem pa, čeprav ga izvajajo nepogrešljivo enakom erno."  
Bobnar Chick Webb pa je dejal: „Svving je kot ljubezen do dekleta, zaradi 
katere se stepeš, da bi jo lahko ponovno videl."

Kaj pa Веппу Goodman, kt velja v svetu glasbe za kralja svvinga?
„Веппу je brez dvoma od  vseh najbolj populariziral svving m ko je bil 

1938 na vrhuncu slave, se je  povsod govorilo samo o  njem. Toda napačno bi 
bilo, zelo napačno, če  ne bi om enili pri tej zvrsti tudi Jimmija Lunceforda, 
Counta Bessieja in Lionela Hamptona. Prav tako kot Веппу so bili 
nenadkriljivi v izvajanju ritma in v instrumentaciji."

Čeprav je med Pavlovim pripovedovanjem  stopil v sobo menager 
njegovega orkestra, da bi ga opozoril na pozno uro, se Pavel ni pustil m otiti. 
Zdelo se mi je, da uživa v pripovedovanju in ob misli na glasbo, ki ji je  
posvetil svoje življenje. Zopet je srknil požirek Coca—C ole in dejal, da je 
pravzaprav tale boljša kot tista na zahodu. Ker ga je b ilo tako čudovito  
poslušati in z njim obračati kolo zgodovine, sem ga zopet spom nil na najin 
pogovor, v katerem sva sicer zelo malo govorila o njegovem ansamblu, toda  
vedno bolj sem imel ob ču tek , da mi predstavlja svoj ansam bel s stili, ki jih ta 
ansambel prezentira.

Ostala sva pri letu 1940.
„Tedaj je prevladoval svving in govorilo se je, da je jazz glasba mrtva. 

Tako je tudi ugledalo. Nastajli so vedno bolj komplicirani aranžmaji in 
namesto velikih orkestrov so vedno bolj nastopali manjši. Tako je nastal nov 
stil, ki je dosegel vrhunec leta 1945. Pri diskusijah o novem stilu je bilo  
potrebno večkrat melodijo tud i zapeti, če  to  ni b ilo m ogoče, so enostavno  
peli po zlogih be-bop, be-bop, tako kot pri nas la, la, la in novinarji so 
enostavno im enovali ta stil „be-bop" oz. samo „bop". Kralji ,,be-bopa“ so 
bili Charli Parker in Dizy Gillespie, ki so ga razvili do popolnosti.

Ko so nekateri poskušali izvajati be-bop z velikim orkestrom  je zopet 
nastalo nekaj novega, progresivni jazz, ki je popolnom a drugačen od  
„be-bopa“ .

Ali se ni ta m nožica novih stilov oddaljevala od širokih slojev ljudi?
„Da. Ljudje so želeli enostavno glasbo, ki si jo lahko zapom nijo in jo  

pojejo. Zaradi tega je tudi prišlo do renesanse dixielanda.“
Vaš orkester pripada torej tem  povratnikom , ki si jih občinstvo  želi?
„N e, nikakor! Povratek dixielanda je bil le kom ercialni posel, k ije  tako  

hitro, kakor je prišel, tud i izginil. T o je bilo davno. Am erikanci so tedaj 
im enovali ta dixieland ,,hapy m ušic", toda na koncu ni ostalo nič več kot 
samo sentim entalno spominjanje na glasbo, ki se je izčrpanem u človeku po
II. svetovni vojni zdela srečna. Kasneje so nastajali še novi stili, kot co o l jazz 
in druge oblike, toda za vse je značilna prisotnost abstrakcije v  izvajanju, kar 
pa široke ljudske m nožice ne sprejemajo s takšno toplino kot pred tem  
satrejši jazz."

Ker sva prešla skozi zgodovino jazza, me zanima, kako ocenjujete vas
sta?

Pavel se je malo zamislU, kot b i m i hote l reci, da pripada njegov 
dixieland orkester takšni publiki, kot ga je poslušala v dvorani doma JLA, 
takšnih tristo mladih in starejšUi src, Id so ploskali po taktu, spremljali z 
nogami ritem in to lk li z rokam i po sedežih, iti so uživali ob „srečni glasbi", 
inspirirali glasbenike na odru in skratka živeli skupaj z njimi v prijetnem  
občutju.

„Igramo takšen dixieland, kot so ga igrali pred desetletji v New  
Orleansu, takšnega, kot ga ljudje najbolj ljubijo. Igramo skladbe Handyja, 
Ellingtona, Gershvvina, Armstronga, King Oliverja in drugih kraljev jazza, ker 
je tako tud i nam všeč."

Ko sem ga vprašal, kje vse so že nastopali in kje še nameravajo, ml je kar 
stresal imena mest in dežel, kjer s6 že bili in kamor še nameravajo (po vsej 
Evropi in tudi že v Ameriki, pri nas pa da jim je še posebno vseč). O 
ČeškosIovaSt i in Sovjetski zvezi ni hote l ničesar povedati. Ob tem se je le 
nelagodho premaknil in spom nil, da je ura že brecej pozno in da ga kolegi 
čakajo. Čuden fant je ta Pavel! Zdelo se m i je, da m i je hotel povedati, da ni 
lepšega na svetu, kot je glasba. Ko je zagrabil svojo zlato trobento , sem  
vedel, da je intervjuja konec. Toda še predno sem se mu zahvalil, mi je dejal, 
da iz srca pozdravlja bralce Katedre, posebno pa ljubitelje dixielanda v 
Mariboru in Lj ubljani, h katerim se bo, kot je na koncu pristavil, še zelo rad 
in kmalu vrnil.

MILAN LAMPE

t
"15 ★ ★ ★ ж

Norost, tvoje privržence 
je treba ozdraviti! ★

Kdor le kategorično izjavi, da je njegova prva naloga rešiti vprašanje, kaj 
je enakost in kaj je neenakost, s tem  se zdaleč ni opravil svoje prve naloge. 
Trditev, da je horda poznala absolutno enakost ljudi, je precej predrzna, 
poleg tega pa skrajno nepremišljena. Ekonom ski napredek v skrajni 
konsekvenci anticipira tud i propad razredov in tega nikakor ne gre 
pozabljati. Želja po znanstvenem  pristopu k reševanju zadanega si problema 
se ni dovolj, kakor tudi želja po vodi še ne odžeja.

Dvomim, da sodobni produkcijski odnosi v svetu že dopuščajo lagodno 
življenje v okrilju tehnike, ki je večin i človeštva odtujena. Razpon 
nacionalnega dohodka p. c. med najbolj in najmanj razvitim gospodarstvom  
dosega 2000  in več od stotkov. Jasno je, da ljudje hlepijo po denarju, s 
katerim je približno povrnjena vrednost njihovega dela. Prav je, da si s tem  
denarjem kupijo zobne ščetk e, čevlje, da si kupijo hrano za prehranitev in 
ohranitev vrste. Ti ljudje zelo dobro vedo, kaj naj počno z lopatam i, ki jih 
bodo na koncu spremenile po bitki za glorijo kapitala. Takšna slika je krvavo 
resnična. Svetobolje nekaterih rom antikov poraja zatiskanje o č i in njihovo  
večno  tarnanje. Za m oč je potrebna svoboda, ki jo je treba razumeti po 
Heglu: „Svoboda je spoznanje nujnosti." Ko nujnost spoznam o, šele tedaj 
lahko nanjo reagiramo s tem , da se ji delom a prilagajamo, delom a jo 
skušamo spreminjati ali pa vsaj usmerjati v tisto smer, ki nam bo pripomogla 
doseči optim alne rezultate. Kultura je vse pozitivno, predvsem branje 
(jed iln ik ov?), obiskovanje koncertov (žabjih mlak? ), aktivno sodelovanje 
pri ustvarjanju iz izpeljevanju idej (tudi fašističnih? ). To se lahko uresniči, 
vendar, za čigavo (in tedaj kakšno) kulturo gre?

Ivan Oman



periskop
VI, K I V ST O PA T E .. .  (D an te:In fem o)

V i
vi s predsodki in z ustnicami iz morske pene 
vi ki jeste vsak dan govedino in požirate sadne kupe 
vi z malimi vrtnimi hišicami z zobnim i ščetkam i 
vi z elektrom otorji namesto spolovil
vi s predsodkom  z genocidom z rasno socialno itd. diskrimii 
vi presiti kruha in lačni vojnega plena 
vi ki ste mi prepovedali vpijati ženska trupelca 
vi z vinjenimi nasmehi v krčm i na robu mesta na robu mesa 
vi brez ust in brez oč i brez obrvi brez dlak  
vi že umrli prezgodaj rojeni za ta vek 
vi s halucinacijo z  invalidnino in tv naročnino 
vi z  učiteljskimi nasmeški in z gledališkimi oblekami 
vi ki si ne upate reči šefu da imate prav 
vi kimavci vi odlikovanci vi uporniki brez razloga 
vi sinčki dobrih družin v imenu svete družine 
vi sinovi brez norega kruha vi pod  napuščem bogomoljke 
vi v rodilniku dajalniku tožilniku in orodniku  
vi kil nikogar ne ubijete tem več čakate na ukaz 
vi z  zajčevim i usti in z veno na čelu 
vi tarasi buljbe ki obhajate hlapčevstvo z žganjem 
vi ,slivovke črnilniki pozivi v vojsko 
vi bolniški mesarji ki pozabljate na zdravniško etiko  
vi z  vsakdanjim počepanjem na straniščih 
vi s črnimi oblekami in lepimi kravatami ki ste nekoč ubili 
vi podgane ki vas morajo vikati na stolu pod  njim itd. 
vi cipice vlačugarske z razširjeno lobanjo na avtom obilski cesti 
vi krvniki sesalci zla tozobi dvonožci fanatiki verniki itd. 
vt ki im ate oblast in predstavljate kulturo im potenco krem enitost 
v i z  velepomembnimi koraki in avtom atičnim i možgani 
vi z  brezbrižnimi cenenimi cunjicami in krznom v juhi 
vi ki govorite v predavalnicah in kupujete vegeto in pecilni prah 
vi zaradi vas samih vikarji evolucije na tv  z  dojkami 
vi ki podeljujete stanovanja in izrabljate študente v svobodi 
vi kaj ste storili temu narodu da mu pravite vi 
vi filozoflčn i sužnji in majstri obrtniki eksperti Itd. 
vi nogavičarji s slamo v nagobčnikih vi inkasantl 
vi učenci in učitelji z  zakonikom na sponki za kravato 
vi samomorllct ki ste zaupali poslednjemu dejanju konec dober 
vi vse dobro s Shakespearom In avsenlkom  
vi parkinsonovl parkeljci na uradnih jx)ložajih na banketih 
vi kljunaste žuželke ki ljubite svoje soproge vsak lutrov dan 
vi ženske v krznenih plaščih vi ste ponosne emanclpirane Itd. 
vi ki zaničujete psujete prisluhnete na vsakem oglu k o t konfldenti 
vi ki ste zam olčali telo In verujete v dva metra črev itd. 
vi ki berete delo večer quick stern elle ilustrovana politika Itd. 
vi ki govorite „danes je  treba biti baraba, da uspeš, sinko m oj"  
vi ki tako mislite tako ali tako nič ne mislite 
vi ki ustvarjate dva možganska pola s predstavo in mislijo 
vi ki so vam rekli po jd ite  kam arugam in ste  šli kam drugam 
vi zaporniki ki cenite vsakdanji fižo lo v  kruh in menešt:~ 
vi vojaki pripravljeni na strah obup zločin  
vi pasji konji v zoološkem  vrtu ki vas tepejo z  
vi mornarji v javnih hišah na japonkah nemkah italijan 
vi ki niste mornarji vi zapečkarji z  določili 
vi ki odhajate v tujino in vi ki si tam kupujete vile 
vi s tujimi valutami in z  dobronamernimi predstavami za delavstvo 
vi ki prognozirate k o t vremenska napoved 
vi ki stopate  v sleherno novo leto stoletje tisočletje itd. 
vi k i pravkar ču tite  poslednji krč in veste da boste zaspali 
vi s presajenim srcem in brez njega vi brezsrčneži 
vi t
vi zakaj ste  izobesili zastave k o t da bi sijalo jutro
zakaj ste  dvignili spomenike in niste prišli na sestanek
zakaj ste nekoč gradili in danes igrate na provokativne instrumente
zakaj se greste breznožce
vi breznogi dvonožci

S  AL USTIJ

N KOT NOGOMET
Prejšnji mesec je vesoljno mariborsko srenjo zajelo nezaslišano in celo 

histerično razpravljanje o  težkem , pom em bnem  družbenopolitičnem  
problem u, ki pom eni prelom nico, ko gre za biti ali ne biti. Tako vsaj so 
docela neupravičeno prikazovali položaj in pom em bnost mariborskega 
drugoligaškega nogom etnega kluba novinarji (ne vsi) v mariborskem Večeru. 
Groza nas je, ko vidim o, kako se da sredstvo javnega obveščanja izkoriščati 
za dosego ciijev nekega „delovnega kolektiva1 , ki si svoja sredstva ne more 
ustvariti drugače, kot aa visi na proračunu skupščine občine Maribor. 
Nepojmljivo je, da vidni predstavniki mariborskega političnega in 
gospodarskega življenja dajejo za ta časnik izjave, ki kazijo in omalovažujejo 
sklep občinske skupščine, v kateri sedijo odborniki, ki predstavljajo najširše 
m nožice delovnih ljudi Maribora. Nepojmljivo zategadelj, ker so tisti 
družbenopolitični delavci istočasno člani upravnega odbora NK Maribora ali 
pa so kako drugače povezani z funkcioniranjem  tega kolektiva. Tisoč 
razlogov je, zaradi katerih smo ob teh nevidnih, zadnje čase pa tudi vidnih 
borbah, lahko užaljeni. Prav gotovo se mariborsko gospodarstvo ubada z 

' im i problem i, ki jih je nakopičila nekaj letna stagnacija v tem delu  
lije. K temu dodajmo druzbeno-rekreativno pom em bnost profesional

nega nogom eta ter jo primerjajmo z gibanjem za aktivno rekreacijo vsakega 
delovnega človeka v kopališču, na TRIM stezi, na stadionu, v telovadnici, 
vedno, povsod. Rezultati bodo presenetljivi. Medtem ko športna društva, 
krajevne skupnosti, bolnišnica, novo nastajajoča mariborska univerza, 
knjižnice, teater, tisoči delavcev v polrazpadllh stanovanjih čakajo na malo 
boljšo usodo, naj b i družba s svojimi sredstvi pokrivala Individualne potrebe. 
Brali smo o č itek , da so se le stitri krajevne skupnosti oz. zbori volilcev  
izrekli proti financiranju NK Maribor. Sovražim demagogijo. Kdo se je 
izrekel za? N ihče! Zatorej nai se uveljavi že uveljavljena volja naših 
odbornikov v skupščini občine Maribor.

IZVRŠNI ODBOR: KATEDRA (6:3)

*  г и л л Д Н ^ "  л * *

I MARIBOR -  Stadion v luknji. Vreme vzpodbujajoče. Teren prveč 
dober. Gledalcev skoraj 8. Sodnik: ga ni bilo.

10: Cerjak, Vilar, Kastivnik, Margan, Najdič, Klemenc 
KATEDRA: Kerkez, Pukšič, Zorko, Kračun, Lam pe, Zbašnik, Novak  
STRELCI: 0:1 Novak, 1:1 -  Klemenc, t :2  -  K lemenc, 1:3 -  

Kastivnik, 2:3 -  Novak, 3:3 -  Zorko, 3:4 -  Margan, 3:5 -  Kastivnik, 3:6 -  
Vilar

OCENA IG R E : na liniji

igrišču, tako da 
> se jim je kmalu

Indolentna igra Odborovcev je bila vseskozi prisotna na ■ ■ ■  
so im eli Katedrasl venom er rahel občutek  manjvrednosti. To se jim j 
obrestovalo, kajti že v 15. m inuti so povedli preko levega bika.

Centerfor odbora in golgeter-rekorder Zagožen je bil osrednja . 
svečane uvertire v opoldansko kosilo, ker sploh ni prišel na tekmo  
igralci ugibali, kaj neki se mu je zopet zgodilo.

Prvih 20 minut igre je pripadlo dom ačinom , O dborovcem . Potem  se je  
nekdo izm ed igralcev Katedre spom nil, da bi lahko im eli malo odm ora, s 
čim er so se strinjali tudi dom ačini. Tistega zaboja piva, o katerem je bilo  
govora pred tekm o in ki je bil glavni m otiv Igralcev obeh m oštev ni bilo od 
nikoder in igralci so ugotovili, da tako zares ni varno pripeljati piva in da j 
vseeno bolje, če pride pivo na vrsto po tekm i. Najvažnejša sprememba i 

| zgodila v sestavi ekipe Katedre,, ko je v gol stopil Zbašnik, Kerkez
zavoljo svoje nove politič  
tudi na rezultatu. Odboro' 
tem burno navijalo, pri če: 
baje všeč robustni napadali , 
stalne pretnje Katedrašev so1 
radost. Akcija gostov je poti 
bila popolnom a prazna. Igra! 
glavo Kerkezu, tako, da Je t 
odbila v desni zgornji kot vr 
Rezultat Je bil 6:3 in Igralci i 
jrug drugega in se preselili k 

zeleno m lzol

>či prestopil v napad. To se Je takoj 
zabili še dva gola. Vesoljno občlnsi 

' pela dva ženska glaaka, ki 
'd. Nenadna slaba igra do 
j pred koncem  prinesle 

strani, tako kot vse dos 
PukšIČ je kulturno podal 

ni videl, nakar se Je neprlt 
načlh in sekretarja odbora 

dogovorom  prenehi
Jaka.
učiti

tam nadaljevati nogom etno tekmo

CE 
Imeli 

sploh ni bilo , 
Igralskih kvallte 

KRAČUN: 
Važno  

da pravzapi 
pokazali 
današnji

KAPETAN IO
■občutno terensko prem oč, tako da 

sanjo. Rezultat Je za nas Še kar ug 
eprlmerno odstopali od nasp

AN KATEDRE

ali vsega,

Katedro

raianje zmagovalca
en, čeprav smo po

e tudi vodilo, tako 
> bo revanš, bom o  
že danes rešeno, V

M. L.

ečanju med IO SS V-ZM In 
ole ekipe In s kravato za vratom  

Izvršnem odboru, živim pa za

  jo d a r s k a  situac ija  in stabilizac ijsk i u k rep i nam  narekujejo
b r a ln o  p rev id n o st in rac ionalnost p ri razdelitv i sredstev za  p ropag iran je  
naših sredstev. D a b i lahko  sredstva, k i jih  im am o na  razpo lago  čim bolj 
sm o trn o  razdelili, sm o prisiljen i, d a  sc v po ln i m eri angažiram o tam , k je r 
nam  rezu lta ti raziskave trž išča  garan tira jo  o tp im aln i uspeh.

Z arad i vseh naveden ih  razlogov vas m o ram o  obv estiti, d a  b i vsi izdatk i, 
k i n iso  za je ti v našem  p la n u , p o m en ili v e rje tn o  d o lo č e n  rizik  za  n aš poslovn i 
uspeh in z a to  vaši cenjeni p o n u d b i ne m o rem o  u streč i.

T o  je torej odgovor n a  p o n u d b o  KUD Š tu d e n t, k i jo  je  le-ta naslovil na 
n ek o  u g le d n o  m aribo rsko  p o d je tje , d a  b i  za  rek lam iran je  tega podjetja na  
svojem p lak a tu  dob il neka) sredstev. E n a  še stnajstina  p ro s to ra  za  reklame 
stane 5 0 0  ND in se b o d o  ti p lak a ti u p o rab lja li vso  sezono . P riznajm o  si torej, 
d a je  naše gospodarstvo  res tik  p red  zdajci.


